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Vraťme se do roku 2019 a představme si, jak bude vy-
padat svět za 5 let. Asi nikdo z nás by v prorockém bin-
gu neuhodl, že přijde pandemie, útok Ruska na Ukra-
jinu či dramatický rozvoj možností umělé inteligence. 
Pokud bychom si měli nyní představit budoucnost za 
pět let, pravděpodobně bychom se spletli úplně stejně. 
Nicméně některé věci se asi dají předpovědět. Určitě 
nás čeká turbulentní doba plná dalších velkých změn, 
kde za jisté vidím dva hlavní zdroje. První zdroj změn 
bude vycházet ze zapojení umělé inteligence do mno-
ha profesí, včetně té psychologické. Pokud jsme někdy 
v  historii stáli na prahu dramatických změn ve spo-
lečnosti, tak to bude nyní. Nástroje umělé inteligence 
nám umožní automatizovat mnoho činností a  umělá 
inteligence se stane součástí mnoha běžných nástro-
jů. Čeká nás velká transformace vzdělávání, protože 
část tradičních úkolů či testových metod používaných 
ve vzdělávání se může snadno vyřešit pomocí umělé 
inteligence. Na psychology to bude klást dvojí nároky. 
Zaprvé profesní, neboť budeme muset správně využít 
tyto nástroje pro usnadnění a  zkvalitnění naší profe-
se, zadruhé akademické, protože nás čeká úkol zjistit, 
jaké dopady na lidské chování a prožívání bude právě 
umělá inteligence mít. Když si vezmeme, jak rychlý 
je aktuálně vývoj a  jak pomalá je lidská adaptace na 
změnu, tak zde vidím velký prostor pro nás psychology 
minimalizovat dopady těchto rozdílných rychlostí.

Neviditelným problémem tohoto masiv-
ního využití nástrojů umělé inteligence je extrémní 

energetická náročnost. Bude nás to tedy stát hodně 
energie a tvorba energie se zatím neobejde bez tvorby 
emisí. A s  tím se pojí druhý zdroj změn, a  to je prá-
vě dopad změny klimatu. Toto téma sleduji poměrně 
pečlivě a mám dojem, že jsme jako společnost velmi 
disociovaná – na jedné straně víme, že změna klima-
tu bude mít extrémní dopady, na druhou stranu ne-
chceme udělat obtížná rozhodnutí, která by pomohla 
zatáhnout za záchrannou brzdu. Osobně jsem v tomto 
trochu skeptik  – nevěřím, že jakýkoli technologický 
rozvoj dokáže rychle vykompenzovat dopady lidské 
civilizace na změnu klimatu. Je tedy klidně možné, že 
budeme rozvíjet nástroje umělé inteligence a na dru-
hé straně budeme zažívat velké dopady klimatických 
změn. Přál bych si, aby se nám podařilo tuto hrozbu 
a  zároveň příležitost vyřešit a kdyby někdo za 10  let 
vyhodnocoval naše odhady, co nás čeká, tak abychom 
měli hodně bodů v těch pozitivních odhadech a mini-
mum v těch negativních. Příjemné čtení!

Úvodník

fo
to

: a
rc

hi
v 

D
r. 

D
ěc

ht
ěr

en
ka

Mgr.  et  Mgr.  F i l ip Děchtěrenko, Ph.D.

BUDOUCNOST



4 POČITEK č.  2/2023 – Obsah

Obsah

5 Novinky z katedry a z fakulty

6 Téma čísla

Psychedelika jako budoucnost psychoterapie
Psychedelika řeší řadu psychických 
onemocnění, a to rychleji než jiné formy léčby. 
Proč je zatím běžně nepoužíváme? 
Jak fungují? Na to, i na dezinformace nebo 
na výzkum vědomí, jsme se ptali 
prof. Jiřího Horáčka.

10 Neuronové sítě a psychologie

Umělá inteligence píše texty nerozeznatelné 
od lidských. Jak vlastně fungují jazykové 
modely, jako je třeba ChatGPT? Proč by měly 
psychology zajímat?

14 Psychologie v praxi

Kouč má být líný, hloupý a zvídavý

Pavel Adam, viceprezident Mezinárodní 
federace koučů (ICF), osvětluje rozdíly mezi 
koučinkem a terapií. Radí, jak se stát dobrým 
koučem, a doporučuje techniky práce 
se stresem.

18 Umělá inteligence, sociální média 
 a dezinformace: Budoucnost příběhu 
 psychologie?

Na budoucnost psychologie jsme se zeptali 
pěti předních českých i světových odborníků 
a odbornic. Jaká rizika vidí prof. Marie 
Vágnerová v sociálních sítích? Jaký má 
názor na umělou inteligenci a dezinformace 
prof. Robert Sternberg? 

23 Duhová psychologie aneb co skrývá 
 psychologie LGBTQ+

Představujeme prvního českého průvodce 
online světem poradenství, diagnostiky 
a psychoterapie.

27 Tipy na předměty
Předmět, který Vám poradí jak v praxi lépe 
rozumět LGBTQ+ klientele
Jak může vypadat práce psychologa nebo 
psychoterapeuta s LGBTQ+ klientelou? 
Představujeme předmět, který (nejen) toto 
téma objasní.

28 Ze života studentů psychologie
Katedra psychologie = láska
Šatna pro vrátné > knihovna
Dvě myšlenky jednoho studenta ohledně 
Katedry psychologie, Filozofické fakulty 
a tak vůbec.

29  Recenze
Transgenerační přenos – Trauma a odolnost
O mezigeneračním přenosu od A do Z. 
Psychoterapie a mezigenerační přenos, 
výzkum i konkrétní příklady z praxe.

30 Výzkum na katedře zblízka
Spánek a poporodní deprese
Oceněný výzkum depresivních symptomů 
u žen po porodu. Dozvíte se, o co přesně ve 
výzkumu šlo, jak probíhal i co je na zkoumání 
takového tématu nejobtížnější.

32 Jsme akční
Tradiční přehled zajímavých psychoakcí na 
podzim a zimu

34 Noví vyučující
Mgr. Jana Dlouhá a Mgr. Cyril Kaplan, Ph.D. 
– co je na psychologii nejvíc baví?

35 Tipy na knihy
Psychoanalytická psychoterapie: Příručka pro 
praxi (Nancy McWilliams)
Kniha o praxi psychoanalytické psychoterapie 
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TEREZA FRANZEOVÁ

NOVINKY

Z KATEDRY

KONEČNĚ ANGLICKÝ PROGRAM? 
A AKREDITACE!

Právě je v procesu příprava anglického programu stu-
dia psychologie. Více informací o něm očekávejte v září. 
Také se sluší podotknout, že nám byly přiděleny nové 
akreditace jak pro český bakalářský program, tak i an-
glický. Co se magisterských akreditací týče, ty prošly 
komisí a  v  září budou projednávány v  senátu. A  ne-
zapomíná se ani na doktorské akreditace, jsou ještě 
v procesu příprav.

NOVÍ PEDAGOGOVÉ

KPS má dva nové pedagogy! Už v srpnu k nám nastoupil 
Dr. Mikoška a v září ho následoval doc. Popper. Vítejte!

VŠEHOCHUŤ

Studentky KPS FF UK obsadily první místa meziná-
rodní SVOČ! V  soutěži Medzinárodné študentské psy-
chologické dni 2023 získala první místo v magisterské 
kategorii Šárka Vodičková, první místo v bakalářské ka-
tegorii i hlasování veřejnosti obsadila Anna Sochůrková. 
Moc gratulujeme!

Máme novou nástěnku na chodbě u místnosti C342. Vo-
lejte sláva a třikrát se radujte!

Od nového semestru je více předmětů na hlavní budo-
vě FF, tedy na nám. Jana Palacha. Jedná se především 
o magisterské předměty. Znamená to hlavně prostornější 
a hezčí posluchárny!

NOVINKY

Z FAKULTY

PSYCHOLOGICKÁ PORADNA

Od září nově při Filozofické fakultě UK funguje psycholo-
gická poradna. Vedoucí poradny je Dr. Neibertová a na-
jdete v ní i naše doktorandy! Pro více informací zabruste 
na stránky Katedry psychologie či Filozofické fakulty.
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Podání některých psychedelik během psychoterapeutického sezení pomáhá při 
léčbě deprese i dalších psychických onemocnění. Jak daleko jsme od 
jejich užívání v běžné praxi? Jak vlastně fungují? Mohou nám pomoci 
ve výzkumu vědomí?

Téma č ís la

Rozhovor s prof. Jiřím Horáčkem VÍT KRIŠTOF

Psychedelika jako 
budoucnost psychoterapie

POČITEK č.  2/2023 – Téma č ís la
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v léčbě bude problémem to, že standardní setting jsou 
dva terapeuti a jeden klient. To je dlouhodobě neudrži-
telný systém, protože to je časově i personálně náklad-
né. Do budoucna se možná objeví model podání látky 
ve skupině klientů či pacientů.

Jak dlouho je třeba pacienta před 
sezením připravovat?
Obvykle stačí dvě až tři přípravná setkání, každé z nich 
trvá hodinu a půl. Jejich cíle jsou popsat problém, de-
finovat záměr klienta a připravit jej na sezení. Při pří-
pravě na sezení používáme relaxační a  mindfulness 
techniky nebo práci s  imaginací. Po sezení s  látkou 

Je psychedeliky asistovaná psychoterapie 
budoucností psychoterapie?
Minimálně u některých diagnóz ano. Umožňuje dotý-
kat se i problémů, které standardní psychoterapie ne-
umí řešit, případě ne tak efektivně, ale až v horizontu 
několika měsíců. U deprese vidíme stejnou nebo vyšší 
neurobiologickou i  klinickou odpověď organismu na 
psychedelika než na antidepresiva. Psychedelika tedy 
mohou terapii zintenzivnit a především zkrátit.

Proč neužíváme psychedelika plošně?
Léčba psychedeliky není doposud zavedena a provádí 
se v rámci klinických studií. Po schválení psychedelik 
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Aktuálně připravuji projekt pro Ukraji-
nu, který se týká posttraumatické stresové poruchy 
(PTSD). Předpokládáme, že se začne jedním sezením 
s ketaminem, po kterém bude následovat psychotera-
pie (např. KBT), která by mohla v časovém oknu zesí-
lené neuroplasticity lépe fungovat.

NMDA receptory mají vliv v oblasti paměti. Jaký 
mají psychedelika vliv na paměť?
Zatím nevíme nakolik se efekt promítá do možnosti 
zlepšení paměti. Jednou z možných oblastí klinické-
ho výzkumu psychedelik je mírná kognitivní porucha 
(MCI) a lehčí stádia demence.

Na co je třeba dát si u psychedelik pozor?
Na přípravu pacienta. Látka do jisté míry přebírá kont-
rolu, přicházejí unikátní fyzické i psychické fenomény. 

Člověk se obvykle při nástupu efek-
tu lekne a snaží se působení zasta-
vit. To zvyšuje riziko tzv. challenging 
experience (slangově „bad trip“), 
která zahrnuje nepříjemné úz-
kostné a paranoidní obsahy. Tomu 
se dá vyhnout tím, že pacient má 
pozornost obrácenou dovnitř, do 

svého nitra, nikoliv do vnějšího světa. Po špatném se-
zení existuje riziko traumatizace nebo i rozvoje PTSD. 
Klienta může poškodit také nesprávná interpretace po 
sezení. Není důležité, jak se vysvětlí ten či onen pří-
znak. To, co léčí, je empatie sama. Proto fungují různé 
směry, ačkoliv mají odlišné interpretace. Stačí zkrátka 
sedět si na puse a být s interpretací opatrný. (směje se)

Jaké jsou největší přednosti psychedelik 
v psychoterapii?
První rovina je biologická, přinášejí výrazný antidepre-
sivní účinek. Druhá je terapeutická. Bez psychedelik 
na některá témata těžko hledáme úhel pohledu. Lidská 
mysl nedokáže dobře zpracovat taková témata jako je 
třeba konečnost života. Věřím, že například v paliativní 
péči budou psychedelika hrát nezastupitelnou roli.

pokračuje ještě integrační fáze, kde během tří setkání 
pracujeme s obsahem sdělení, dáváme ho do kontex-
tu života klienta.

Bylo by možné přípravnou fázi zkrátit 
pomocí technologií?
Nové technologie do toho určitě vstoupí. Existuje myš-
lenka nasimulovat prostředí ve virtuální realitě, aby se 
klient na zážitek připravil. Ve známém prostředí by se 
mohl lépe soustředit na obsahy, které sezení přinese.

Je vůbec nutné zpracovat zkušenost 
v rámci psychoterapie?
Jsou dva tábory. Jedni tvrdí, že ano. Důraz kladou na 
psychoterapii s tím, že látka ji pouze obohacuje. Druzí 
tvrdí, že samotný antidepresivní efekt látky je téměř 
dostatečný pro dosažení žádoucího efektu. Možná by 
tedy stačilo omezit psychoterapii 
a  tím snížit náklady a  zkrátit ještě 
více celou léčbu. Nicméně kva-
litní příprava klienta na sezení je 
skutečnou nezbytností.

Jak psychedelika účinkují?
Společným jmenovatelem psyche-
delik z různých chemických skupin je navození neu-
roplasticity. Způsobují ji jak tzv.  NMDA antagonisté 
(např.  ketamin), tak i  tradiční tryptaminová psyche-
delika (např. psilocybin). Ketamin startuje přes NMDA 
receptory¹, tryptaminy přes 5-HT2A receptory², ale na 
molekulární kaskádě se nakonec účinky obou sku-
pin látek protnou a končí zvýšenou expresí genů pro 
neuroplastické faktory. Ty pak stimulují růst nových 
synapsí, a  proto působí antidepresivně. Zároveň tím 
vytváří prostor pro zvýšení účinnosti psychoterapie. 
Jedno sezení s psychedelikem může poskytnout tera-
peutické okno, ve kterém mohou mít různé psycholo-
gické techniky větší vliv a působit rychleji. Teoreticky 
by tak šlo zkrátit psychoterapii zaměřenou na naučení 
nových postupů.

¹ N ‑methyl ‑D ‑asparát (NMDA) receptor – glutamátový receptor 
a proteinový iontový kanál v nervové buňce, klíčový pro synaptickou 
plasticitu, důležitý mediátor učení a paměti.

² 5‑hydroxytryptaminový receptor 2 A ‑ serotoninový receptor, jeho 
nejvýraznější exprese se objevuje v hipokampech, bazálních gangliích 
a předním mozku.

Věřím, že například 
v paliativní péči budou 

psychedelika hrát 
nezastupitelnou roli.
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Která látka je ve schvalovacím procesu nejdále?
Ketamin je legální, takže ho řada psychiatrických pra-
covišť běžně používá, i  když stále jde o  tzv.  off -label 
indikaci, která má svá administrativní pravidla. Schvá-
lit je třeba nové molekuly. Nejdále je MDMA, která by 
mohla být schválena letos nebo příští rok v USA v pří-
padě PTSD. V Evropě by to zase mohl být psilocybin 
u deprese. Už se nejedná o žádnou obskurnost, jde 
o hlavní proud v oboru psychiatrie.

Jak je to se vzděláním terapeutů v oblasti 
psychedeliky asistované psychoterapie?
U nás se ke vzdělání dostanete pouze v rámci výzku-
mu. Po světě ale existuje řada organizací, které se na 
tuto oblast zaměřují. Člověk, který se chce věnovat 
práci s psychedeliky, by podle mne, měl mít výcvik v li-
bovolném směru a na to navazující nástavbový trénink 
v psychedelické terapii. Navíc, aby mohl psychedeliky 
takovou psychoterapii poskytovat, potřebuje vlastní 
zkušenost s látkou.

Experimentuje se s celou řadou diagnóz, včetně 
poruch příjmu potravy, závislostí… Jaké jsou 
kontraindikace psychedelik?
Psychózy. Stavy jsou psychóze dost podobné. Sa-
motné prožitky v rámci psychotické periody poskytují 
dostatek materiálu pro terapii a není vhodné ani bez-
pečné je doplňovat psychedeliky. Otázkou budoucích 
indikací jsou poruchy osobnosti. Někteří se toho bojí, 
jiní říkají, že u vážnějších poruch osobnosti, například 
u poruchy hraniční, psychedelika své využití mít bu-
dou. Dále jsou to samozřejmě tělesné kontraindikace 
jako vysoký krevní tlak či arytmie.

Psychedelika byla dlouho zakázána a nesměla se 
užívat ani výzkumně. Jsou dodnes stigmatizována?
Stigmatizace v případě schvalování projektů a komu-
nikace se státními autoritami nehraje již naštěstí dnes 
skoro žádnou roli, přetrvává však bohužel v  obecné 
populaci. Přitom je řešení problému jasné – psyche-
delika se musejí důsledně oddělovat od látek, které 

Právě probíhá vaše studie, která se zaměřuje 
na nevyléčitelně nebo velmi vážně nemocné 
onkologické pacienty. Máte nějaké dílčí výsledky?
Zejména s  konečností života pracuje řada pacientů 
výrazně více adaptivně, když je psychoterapie doplně-
na o psychedelickou zkušenost. Již v průběhu první-
ho týdne po sezení dochází často k  rychlé, robustní 
změně, zejména k  výrazným proměnám náhledu na 
vlastní situaci ve světě a na své tělo.

Požití ketaminu i psylocybinu někdy vyvolá zážitek 
podobný umírání. Myslíte, že pozitivní dopady 
souvisejí s tímto prožitkem?
Domníval jsem se, že to tak bude, ale ukazuje se, že 
efekt není primárně sycen představou smrti během 
sezení, nebo jakýmsi vyzkoušením si „smrti na ne-
čisto“. Důležitý je spíše vztah k plynutí času, změna 
jeho vnímání.

Strach ze smrti je nicméně indikace psychedeliky 
asistované terapie.
V  naší studii je to přímá indikace. Potýkáme s  exis-
tenciální tísní (existential distress).³ Jedná se o ztrátu 
smyslu života v kontextu jeho blížícího se konce, nebo 
o  strach ze smrti. Když se dozvíte těžkou diagnózu, 
všechno, na čem jste postavili svůj život, je zrelativi-
zováno. Do situace ohrožení života nemocí se navíc 
promítají psychodynamické problémy pacienta, které 
by se normálně řešily rok, dva roky. Vztahy, peníze, 
moc – stejná témata jako u zdravých lidí. Probíhá in-
tenzivní psychoterapie zrychlená nemocí.

Jak často by se měla psychedelika 
pacientům podávat?
Běží řada studií, které to mají zjistit. Nejpravděpodob-
nější scénář je, že u deprese budeme ketamin podávat 
jednou za týden či za deset dní. U psilocybinu by to 
mohlo stačit jednou za tři měsíce. Pro řadu pacientů 
bude patrně snazší vzít si látku v  klinickém settingu 
jednou za pár měsíců, než denně užívat léky. Uvidíme, 
zda se tato představa ukáže jako nosná…

³ dříve deprese komorbidní s onkologickým onemocněním



9POČITEK č.  2/2023 – Téma č ís la

Je nějaké téma, které je pro vás důležité, ale 
v rámci rozhovorů se na něj nikdo neptá?
Jaký dopad by mělo, kdybychom přiznali zvířatům 
fenomenální vědomí? Už je pomalu načase přiznat, 
že prožívají svět stejně, nebo velmi podobně jako 
my. Mění to pak právo, etiku, mělo by to změnit naše 
chování? To jsou otázky, kterým jistě brzy budeme 
muset čelit. z

způsobují závislost. Biologicky jsou to odlišné skupiny. 
Dopaminergní závislostní efekt amfetaminu, opioidů 
a kanabisu je úplně jiný než mysl otevírající psychede-
lický efekt, který je serotonergní nebo glutamatergní. 
Závislostní drogy jsou blíže alkoholu, soli a tuku. Kdy-
bychom měli rozdělit pole z  hlediska nebezpečnosti 
pro člověka, závislostní drogy by měly být regulová-
ny společně se sádlem a rafinovaným cukrem, ale ne 
s psilocybinem. Pochopitelně to myslím jako nadsáz-
ku, ale jen trochu.

Vaším dalším velkým tématem je vědomí. Mohou 
nám psychedelika pomoci ve výzkumu vědomí?
Výzkum vědomí si bez psychedelik nedovedu před-
stavit. Máme nějakou biologickou strukturu (mozek), 
máme látku, o které přesně víme, na které receptory 
v mozku působí, a máme přesný popis, jak se mění 
obsahy vědomí. Tím je možné teoreticky triangulovat 
odpověď na to, jak vědomí v mozku vlastně vzniká.

Ještě bych se rád přesunul k tématu dezinformací. 
Jednou jste přirovnal dezinformace ke kolektivní 
psychóze, můžete to rozvést?
Žijeme v  době, které se někdy říká epistemická 
krize4. Iracionální myšlení je tak rozšířené, že ohrožuje 
integritu rodin i státních celků. Nejvážnější formy kon-
spiračních teorií (například Chemtrails, QAnon) splňují 
skoro všechna kritéria indukované poruchy s  bludy 
(nevyvratitelnost, nepravdivost a vliv na chování). U ta-
kové poruchy je induktor, tedy osoba, která má třeba 
schizofrenii. U druhého člověka je psychóza indukto-
rem vyvolána. Obvykle je psychóza indukována u lidí, 
kteří žijí v sociální separaci – typicky v horách, na ost-
rově… Tam, kde zmizí sociální evidence ostatních lidí, 
která nereálný blud vyvrací. Tak jsou lidé schopni držet 
nepravdivou interpretaci. Domnívám se, že popularita 
konspiračních teorií je dána tím, že v rámci „komnat 
ozvěn“ v digitálním světě se tyto podmínky splnily. Do-
minantní induktor přesvědčuje naindukované ve velmi 
uzavřené skupině a výsledkem je bizarní přesvědčení 
sdílené mnoha lidmi.

4 Ztráta schopnosti společnosti mít sdílenou představu o realitě, 
narušení poznávacího procesu na kolektivní úrovni.

Prof. MUDr. Jiří Horáček, Ph.D., FCMA je ve-
doucím Centra pokročilých studií mozku a vě-
domí v  Národním ústavu duševního zdraví 
(NÚDZ) a  přednostou Kliniky psychiatrie a  lé-
kařské psychologie 3. LF UK a NÚDZ. Věnuje 
se zobrazení mozku a psychedeliky asistované 
psychoterapii. Jeho výzkum zahrnuje zejména 
témata z oblasti neurobiologie schizofrenie a de-
prese, mechanis mu účinku antipsychotik a psy-
chedelik či modelováním aktivity nervové tkáně. 
Zajímá se také o filozofii.

Partnerem rubriky 

je Terapeutický přístav.

Děkujeme!
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Ačkoli jsou neuronové sítě poměrně starý 
nástroj (první varianty neuronových sítí můžeme vidět 
již v první polovině 20. století), k  jejich velkému roz-
machu došlo ve chvíli, kdy se prudce zvýšily výpočetní 
schopnosti počítačů. Dnes můžeme nalézt neuronové 
sítě ve spoustě reálných aplikací, ať už v překladačích, 
doporučování přátel na sociálních sítích, nebo obcho-
dování na burze.

Psychologii mohou neuronové sítě zajímat 
hned dvakrát. Zaprvé, je nějaká podobnost mezi tím, 
jak zpracovávají informace lidé a  jak je zpracovávají 

Neuronové sítě a psychologie
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V poslední době nemohlo nikoho z nás minout představení jazykového modelu 
ChatGPT, jenž otevřel veřejnosti cestu k tvoření umělých textů, 
které jsou k nerozeznání od lidských. Jazykové modely jsou jednou 
z konkrétních ukázek využití umělých neuronových sítí. Co to tedy 
neuronové sítě jsou?

Umělé neuronové sítě jsou volně inspirované fungo-
váním biologických neuronových sítí  – sestávájí tedy 
z  propojených jednotek (neuronů), které provádějí 
různé transformace vstupního signálu na výstupní. 
Můžete si to představit jako takovou tichou poštu, kde 
každý neuron vezme informaci od těch, co sleduje, 
a pošle ji nějak zpracovanou dál. Pokud máme hodně 
dat, nastaví se jednotlivé spojení tak, aby neuronová 
síť jako celek zvládla danou úlohu s co nejmenší chy-
bou. Dnes jsou jednou z nejvýznamnějších a nejvíce 
používaných technik v oblasti umělé inteligence.

MGR. ET MGR. FILIP DĚCHTĚRENKO, PH.D.

POČITEK č.  2/2023
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neuronové sítě? Zadruhé, jak můžeme využít neurono-
vé sítě přímo v psychologii?

Otázky podobnosti neuronových sítí s  lid-
ským zpracováním informací napadaly výzkumníky již 
od prvních experimentů se sítěmi a daly vzniknout ce-
lému směru kognitivní psychologie – konekcionismu. 
Zejména s rozvojem tzv. hlubokých konvolučních neu-
ronových sítí se tato otázka dostala opět do popředí. 
U zrakového vnímání můžeme pozorovat mnoho pa-
ralel mezi tím, jak zpracovávají informace neuronové 
sítě a jak lidský mozek (1). Zejména je překvapivé, že 
když se podíváme, jaké reprezentace informací vzni-
kají v umělých neuronových sítích a v reprezentacích 
uložených v  lidském mozku, tak můžeme pozorovat 
velké shody (2). Osobně si myslím, že ačkoliv nám 
tento způsob uvažování může pomoci rozklíčovat jed-
notlivé vlastnosti obou systémů, nedá se snadno po-
ložit rovnítko mezi „neuronové sítě“ a „zpracování in-
formací mozkem“. Pokud postavíte model letadla, tak 
vás nemůže překvapit, že bude vykazovat podobnosti 
se skutečným letadlem.

Čím nám tedy mohou pomoci neuronové 
sítě v  psychologii? V  zásadě je můžeme využít v  ja-
kékoliv oblasti. Tím, že se neuronové sítě umí naučit 
konkrétní úkol, dají se použít jako nástroj pro všemož-
né úlohy. Můžeme například naučit neuronovou síť 

predikovat klinickou diagnózu na základě anamnézy, 
můžeme predikovat výkon zaměstnanců na základě 
mnoha indikátorů o jeho pracovní historii a osobnost-
ních charakteristikách. Samozřejmě, že to není tak 
jednoduché, jak to popisuji, neboť pro správné fun-
gování potřebujeme opravdu hodně velké množství 
dat, což může být kolikrát problém. Existuje ale také 
jiné využití, které je nasnadě a které používáme spolu  
s  Jiřím Lukavským ve své práci. Když neuronová síť 
řeší nějakou úlohu, tak každý z neuronů má nějakou 
vlastní reprezentaci daného podnětu. Když se podívá-
me, jak takováto reprezentace vypadá, tedy co si vlast-
ně myslí daná síť o podnětu, dostaneme třeba 4000 
čísel. No a protože každý z podnětů můžeme získat 
jako reprezentaci 4000 čísel, je pak nasnadě zjistit, jak 
jsou si dva podněty podobné. Představte si, že neuro-
nová síť umí rozpoznávat, co je na obrázku za zvíře. 
Pokud by kaž dý obrázek reprezentovala síť pomocí 
dvou hodnot, dostali bychom následující graf. Poloha 
každého zvířete je vyjádřena dvěma souřadnicemi. No 
a kdybychom chtěli zjistit, jak si je podobný pterodak-
tyl s motýlem, zjistili bychom, že více než třeba ptero-
daktyl a housenka. Počítání podobnosti už každý z nás 
umíme, to je jen obyčejná Pythagorova věta.

Schéma reprezentace živočichů z pohledu neuronové sítě

POČITEK č.  2/2023
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k velkému rozmachu umělé inteligence není těžké na-
jít natrénovanou síť pro téměř libovolný úkol.

Poslední použití, které je teprve v začátcích, 
je tvorba umělých podnětů. Asi všichni zaznamenali 
generativní síť Midjourney, která umí tvořit fotografie 
podle textového popisu. Pro naši práci využíváme star-
ší metodu (starší znamená rok 2014), která vychází 
z přístupu dvou soupeřících neuronových sítí (Genera-
tive adversarial models). Jedna síť tvoří náhodné pod-
něty, zatímco druhá síť dostane na vstupu jeden reálný 
a druhý umělý podnět a  rozlišuje, který z  těch dvou 
podnětů je reálný (a ta první na to reaguje tím, že se 
zlepšuje). No a ve chvíli, kdy už druhá síť neumí rozli-
šovat, co je reálné a co ne, tak první síť umí tvořit reál-
né podněty. Na následujícím obrázku můžete vidět dvě 
fotografie ložnice. Jednu vygenerovala GAN, druhá je 
reálná fotografie.
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Sice bychom podobné reprezentace mohli dostat i po-
mocí kombinací mnoha lidských hodnocení, nicméně 
to bývá velmi náročné na čas i participanty (jen tady 
bychom museli porovnat všech 6 podnětů vůči všem 
ostatním). Neuronové sítě nám tedy umožní spočítat 
podobnost pro velký počet podnětů a tyto podobnosti 
můžeme použít v  následujících experimentech, kte-
ré nám něco prozradí o  lidech samotných. V našich 
výzkumech využíváme tyto techniky na to, abychom 
takto reprezentovali celé komplexní fotografie. V  této 
komplexní reprezentaci poté vybíráme na základě po-
dobnosti podněty a testujeme lidský výkon v úlohách 
dlouhodobé paměti, např. zda můžeme u lidí vyvolávat 
falešné vzpomínky (3). Stejný přístup se dá použít pro 
jiné otázky, jen je k tomu potřeba najít neuronovou síť, 
která umí řešit nějaký konkrétní úkol, který se vztahuje 
k našemu výzkumnému tématu (např. my používáme 
síť, která umí rozpoznat, co je na fotografii). A vzhledem 

Dvě fotografie ložnice, jedna je umělá, druhá je skutečná. Správná odpověď na konci článku.
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Tímto přístupem můžeme ještě lépe zacílit naše vý-
zkumné hypotézy, protože si můžeme vytvořit fotografii 
podle zadaných parametrů. A skutečně, nedávný výz-
kum ukázal, že můžeme fotografie tvořit na základě in-
terpretovatelných dimenzí a tedy vytvořit. např. stejnou 
ložnici, která bude mít pouze více dřevěných prvků (4).

U všech těchto přístupů je dobré si uvědo-
mit, že jsou na světě poměrně krátce. Lze tedy oče-
kávat další rapidní vývoj, který již můžeme vidět v ak-
tuálním „závodu ve zbrojení“ mezi technologickými 
giganty v  použití umělé inteligence. Pro psychologii 
se tedy bude objevovat mnoho dalších příležitostí, 
jak využít neuronové sítě v naší praxi. A osobně se na 
to těším.  z
(správná odpověď: umělá fotografie je ta vpravo)

Mgr. et Mgr. Filip Děchtěrenko, Ph.D. je akade-
mický pracovník na Katedře psychologie FF UK, 
který se zabývá vizuální pamětí a  pozorností. 
Působí také v Psychologickém ústavu Akademie 
věd ČR. V posledních letech využívá při svých 
výzkumech i hluboké neuronové sítě.

Reference:

(1): Lindsay, G. W. (2021). Convolutional neural networks as a model of the visual 
system: Past, present, and future. Journal of cognitive neuroscience, 33(10), 
2017–2031.

(2): Kriegeskorte, N. (2015). Deep neural networks: a new framework for 
modeling biological vision and brain information processing. Annual review of 
vision science, 1, 417–446.

(3): Děchtěrenko, F., Lukavský, J., & Štipl, J. (2021). False memories for scenes 
using the DRM paradigm. Vision Research, 178, 48–59.

(4): Yang, C., Shen, Y., & Zhou, B. (2021). Semantic hierarchy emerges in deep 
generative representations for scene synthesis. International Journal of 
Computer Vision, 129, 1451–1466.
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Člověk s neuvěřitelnou energií, kterou předává účastníkům svých školení. 
Kolega, kterého si ohromně vážím, a který se věnuje tolika aktivitám, 
že mi někdy zůstává rozum stát nad tím, jak je všechny zvládá. A on 
nejenže je zvládá, ale dělá je s ohromnou chutí, láskou a pečlivostí. 
Pavel Adam. fo
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Psychologie  v  prax i

VERONIKA HANZALOVÁ

Kouč má být líný, 
hloupý a zvídavý
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S Pavlem jsem se poprvé setkala v práci, kde jsme ko-
legové a už při prvním setkání na mě zapůsobil tím, jak 
ke mně – své kolegyni hned po škole a pouze s malou 
praxí v oboru – přistupoval rovnocenně. Kromě toho, 
že přichází se skvělými nápady a zlepšováky, dokáže 
v  každé situaci vidět to pozitivní a  snad nikdy jsem 
Pavla nepotkala bez úsměvu na tváři.

Pavel je kromě jiného kouč, lektor, projek-
tový manažer, sportovec, učitel a  odborník na svém 
místě, který do své práce dává všechno. Tvoří tak pod-
le mého pohledu krásnou budoucnost v  oblasti HR 
a  psychologie práce, protože rozvíjí ty, kteří na tuto 
budoucnost mají přímý vliv.

Pavle, vím, že toho děláš spoustu, můžeš nám 
přiblížit, jaké všechny aktivity děláš?
Poslední dva roky jsem 
školitelem, koučem, ex-
terním HR projektovým 
manažerem a  taky učím 
na vysoké škole. Před tím 
jsem pracoval 25  let v  za-
hraničních společnostech 
v oblasti HR.

Která z těch aktivit je ti nejbližší? Čím si 
tě získala?
Baví mě vše, co dělám. Vím, že to zní zvláštně, ale 
skutečně rád koučuji a školím ve firmách, nabíjí mě 
i  výuka na vysoké škole a  HR poradenství mě zase 
udržuje „up to date“ s mojí odborností v oblasti HR.

Jaký vztah máš vlastně k psychologii jako takové? 
Vím, že často školíš témata, která se týkají třeba 
stress managementu nebo relaxační techniky.
V roce 1989 jsem studoval na „peďáku“ a po revolu-
ci se otevřely neskutečné možnosti, i v oblasti studia 
do té doby nepodporovaných oborů. Pamatuji si, že 
jsem tehdy zvažoval studovat buď psychologii nebo si 
přibrat angličtinu jako další obor. Nakonec zvítězily ja-
zyky a možnost vyrazit do světa. Během mých let v za-
hraničních firmách jsem řešil dost náročné pracovní 

situace a tehdy jsem se začal zajímat o prevenci stresu 
a relaxační techniky.

Jaké techniky v oblasti relaxace a stresu používáš 
třeba ty?
Pokud jsme ve stresové situaci, tak je potřeba se roz-
hodnout, jestli je lepší snížit stres vyřešením problému, 
nebo relaxační technikou. Pro příklad – pokud mám 
ve střeše díru a teče mi do domu, nemá cenu se za-
bývat relaxací, ale je potřeba vyřešit problém a střechu 
spravit. V jiných případech naopak pomůže relaxace. 
Osobně se snažím budovat si a  udržovat dlouhodo-
bou životní energii, která mi pomáhá ve stresových 
si tuacích. Snad se mi to daří, alespoň v  hodnocení 
účastníků mých školení se téměř vždy vyskytuje něco 
jako „pozitivní energie školitele“.

Jaké techniky bys 
doporučil třeba právě 
studentům v době 
zkouškového období 
nebo státnic?
Osobně bych doporučil ve 
zkouškovém období kom-
binovat učení s činností, při 

které na učení nemyslíme. Vím, že se to lehce řekne 
a  hůře provede, ale každý z  nás máme aktivitu, při 
které zapomeneme na svět kolem nás. Pro mě to je 
například sport. Zejména při hraní volejbalu myslím 
opravdu jenom na hru a nevnímám svět kolem sebe. 
Takže kdybych byl studentem, tak bych se ve zkouš-
kovém období hodně učil a zároveň bych si na kaž-
dý den naplánoval aktivitu, která mi pomůže vypnout 
a „dobít baterky“.

Kromě všech aktivit děláš i koučink. Mohl bys 
nám ho trochu přiblížit? Jak vlastně vypadá 
práce kouče?
Koučink je účinná metoda osobního rozvoje, při které 
klient hledá řešení a sám na něj přichází. Kouč klienta 
na této cestě provází svými otázkami, sumarizováním, 
reflektováním a  dalšími technikami. Rozvoj probíhá 

Ve stresové situaci je potřeba se 
rozhodnout, jestli je lepší snížit stres

vyřešením problému, nebo 
relaxační technikou.
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která ho dovede k cíli, kterou má plně ve svých rukou 
a zejména takovou, do které má chuť se pustit. Pokud 
není k danému kroku motivován, nebo jeho uskuteč-
nění nezáleží jenom na klientovi, tak společně daný 
krok upravujeme nebo zásadně změníme.
 
Máš nějaké oblíbené téma, kterým se 
v rámci koučinku věnuješ? Respektive máš 
něco konkrétního, na co se v práci s klienty 
nejraději/nejvíce zaměřuješ?
Jak jsem se dozvěděl již v  úvodním koučovacím vý-
cviku, kouč má být „líný, hloupý a  zvídavý“ :o). Tím 
je řečeno, že kouč nemá být odborníkem na řešení 
problému, ani řešitelem problému, tím je klient. Přesto 
mám blízko zejména ke koučování manažerů a baví 
mě i karierní koučink.

Jak se práce s klienty liší 
v koučování třeba oproti terapii 
nebo krizové intervenci?
Nejsem psychologem a  porovnání 
bych nechal povolanějším. Nicmé-
ně, jestliže terapie je zejména za-
měřena na minulost a vyřešení pro-
blémů v  minulosti, tak koučink je 
zaměřen jednoznačně na budouc-
nost a pracuje s konkrétním cílem.

Jsi viceprezidentem v ICF (kromě jiného), co 
vlastně ICF dělá? Jaká je její role?
ICF je zkratkou pro International Coaching Federation 
a  jedná se o  celosvětově největší světovou organiza-
ci, která sdružuje kouče a  zajišťuje jejich vzdělávání 
a certifikaci. Ta je velmi uznávaná a rovněž potřebná 
pro klienty při výběru kouče. Bohužel se za kouče 
může považovat kdokoli, i člověk bez jakékoli přípra-
vy. Právě certifikace u  mezinárodní organizace, jako 
je ICF, dává klientovi určitou záruku, že kouč prošel 
řadou certifikovaných školení, má zkušenost v koučo-
vání, prověřenou kvalifikovaným mentorem, že kou-
čuje podle pravidel a  v  souladu s  etickým kodexem 
a tak dále.

nejenom při daném sezení, ale hlavně poté, kdy klient 
o řešení dále přemýšlí a zkouší kroky, které pro sebe 
sám zvolil.

Tématem tohoto čísla je budoucnost, jak koučink 
souvisí s budoucností?
Koučink se zaměřuje na zlepšení současného stavu 
vzhledem k cíli v budoucnosti. Klient si stanovuje svůj 
cíl, kterého chce pomocí koučinku v budoucnosti do-
sáhnout. A to pomocí kroků, které může udělat hned.

Pokud jde o koučink, jak ses k němu vlastně ty 
sám dostal?
O  koučinku jsem v  minulosti slyšel, četl a  v  jedné 
firmě jsem pomáhal zavádět koučovací způsob ve-
dení pro manažery. Tam jsem se setkal s  externím 
koučem a  školou, která kouče připravuje. V  roce 
2015 jsem absolvoval certifikova-
ný kurz koučování a od té doby se 
koučinku věnuji. Zpočátku jsem 
koučoval hlavně interně, například 
talentované zaměstnance firmy, 
kde jsem pracoval. Postupně jsem 
přidával i  externí klienty a  v  roce 
2021 jsem se rozhodl věnovat 
se koučinku a  vzdělávání naplno 
a profesionálně.

Co tě na koučinku vlastně nejvíc baví?
Na koučování se mi líbí zejména nenásilný přístup, 
který plně respektuje zájmy a potřeby klienta. Zároveň 
mě stále překvapuje úspěšnost této rozvojové meto-
dy, kterou klient i  já pozorujeme obvykle již po prv-
ních setkáních. Klient například vnímá potřebu zlepšit 
své vedení ostatních, svoji schopnost motivovat členy 
týmu, atd. Témat je na začátku často mnoho a vypada-
jí neuchopitelně. Kouč pomůže klientovi se v problému 
zorientovat a nastavit si cíl, kterého chce a realisticky 
může dosáhnout. Poté klient popisuje současný stav 
a snaží se vybavit některé situace z minulosti, kdy po-
dobnou situaci úspěšně vyřešil. V dalším kroku klient 
zvažuje možnosti k dosažení cíle, a nakonec zvolí akci, 

Koučink je účinná 
metoda osobního 
rozvoje, při které 

klient hledá řešení 
a sám na něj přichází.
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Jak ses dostal ke svojí roli viceprezidenta ICF? Co 
konkrétně v této roli děláš?
Od roku 2015 jsem členem české pobočky ICF a při-
jetím této dobrovolné pozice v minulém roce chci této 
organizaci pomoci s  rozvojem pobočky a  předat své 
zkušenosti s řízením. Jsem viceprezidentem pro vzdě-
lávání a rozvoj členů a mám na starosti přijímání no-
vých členů, jejich onboarding, další vzdělávání členů 
a spolu s kolegy ve výboru pobočky pořádáme různé 
akce pro naše členy.

Kdybys mohl poradit studentům psychologie, kteří 
se chtějí stát dobrým koučem, co bys jim poradil?
Koučink je směr rozvoje, ke kterému mají studenti psy-
chologie velmi blízko. Doporučuji si o koučinku něco 
přečíst a zjistit o něm více informací. Můžete se podí-
vat i na globální či české weby mezinárodních koučo-
vacích organizací a na weby koučovacích škol. Poté 
bych doporučil vyzkoušet si koučink z pozice klienta. 
Kromě placených koučinků je možné využít i možností 
pro -bono koučování v rámci akcí některých organiza-
cí, zaměřených na popularizaci koučování. Například 
ICF pořádá každoročně mezinárodní týden koučování. 
Pokud se rozhodnete stát se koučem, tak cesta vede 

přes certifikovaný koučovací výcvik, který bohužel vů-
bec není levný.

Když se trochu vrátíme k té obecnější rovině, 
věnuješ se oblasti HR a psychologie práce. Co 
bys poradil studentům psychologie, kteří se tímto 
směrem chtějí také vydat?
Pokud zvažujete práci v  HR, a  nevíte, jestli vás tato 
práce ve větších firmách bude bavit, tak nejjednodušší 
cestou je zkusit dlouhodobější brigádu v takové firmě 
na oddělení HR. Asi budete nejdříve pomáhat s admi-
nistrativou nebo na recepci, ale časem se můžete do-
stat k vedení pohovorů s uchazeči nebo k organizování 
školicích programů. Získáte tak zkušenost a  ta vám 
otevře dveře po ukončení studia, až budete hledat po-
zici na plný úvazek.

Co bys studentům psychologie vzkázal?
Využijte svého studia k  prozkoumání směrů, který-
mi byste se mohli vydat po ukončení studia. Využijte 
možnosti k pobytu v zahraničí, ať již v rámci Erasmu, 
nebo brigády či dobrovolnické činnosti, a zdokonalte 
své jazykové dovednosti v angličtině a dalším jazyku. 
Vaší výhodou pro život je, že studujete skvělý obor na 
skvělé škole. z
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Umělá inteligence, sociální 
média a dezinformace
Budoucnost příběhu psychologie…?
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Jaká rizika pro teenagery představují podle prof. Marie Vágnerové sociální sítě? 
Jak vidí doc. Karel Balcar budoucnost psychodiagnostiky? Co si 
myslí prof. Robert Sternberg o umělé inteligenci a dezinformacích? 
V mozaice psychologie budoucnosti představují své názory a pohledy 
přední osobnosti české i zahraniční psychologie.

Zrychlení psychického vývoje je iluze
prof. Marie Vágnerová

Jaký vliv na psychiku dětí a dospívajících má 
používání sociálních sítí od útlého věku? Může to 
mít nějaké následky do budoucnosti?
Pro dospívající je důležité společenství jejich vrstevní-
ků, tj. reálný sociální svět, ale i virtuální svět sociálních 
sítí, který je může ovlivňovat již od ranějšího věku. So-
ciální sítě jsou oblastí, kde se může teenager projevit 
jinak než v  realitě. Může se nějakým způsobem sty-
lizovat a  v  souvislosti s  tím bude očekávat podporu-
jící a  oceňující reakce ostatních uživatelů. Potřebuje 
upoutat pozornost a činí tak jakýmkoli způsobem, tře-
ba natočením videa, kde společně s dalšími vrstevníky 
někomu ubližuje. Případně natočením videa, na němž 
dívka předvádí, jak se řeže nožem, či jak leží v  ne-
mocnici v důsledku sebepoškozování. Pro dospívající 
uživatele sociálních sítí je důležitá pozitivní odezva na 
jakýkoli jejich příspěvek, která jim potvrzuje, že tako-
vé chování je úžasné, což nemusí být vždycky prav-
da. V  neadekvátním nasměrování hodnot i  chování 

spočívá riziko sociálních sítí, které může ovlivnit nyněj-
ších dospívajících i v budoucnosti.

LEA BILÁ
TEREZA FRANZEOVÁ

Prof.  PhDr. RNDr. Marie Vágnerová,  CSc. je 
klinická psycholožka a  genetička. Její prací 
prostupuje interdisciplinarita – propojuje neu-
rovědy, genetiku, speciální pedagogiku a psy-
chologii handicapu. Je autorkou populárních 
monografií, učebnic i metodických příruček. Je 
také čestnou členkou ČMPS nebo garantkou 
vzdělávacího programu APLA. Získala cenu 
rektora UK.
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V  poslední době můžeme u  teenagerů pozorovat 
zrychlený psychický vývoj. Jaké následky to může 
mít do budoucna? Myslíte si, že se vývoj bude ještě 
dále zrychlovat?
Zrychlení psychického vývoje je iluze, spíš jde o kvali-
tativní změnu a výkyvy jeho průběhu. Ale nejprve by-
chom si měli říci, v čem psychický vývoj v dospívání 
spočívá. Jde o osamostatňování a odpoutávání od rodi-
ny a o rozvíjení nové identity. Psychický vývoj v dospí-
vání souvisí s jeho biologickým základem, tj. s vývojem 
mozku, pro něž je typické rozdílné tempo zrání růz-
ných mozkových oblastí. Emoční část mozku dozrává 
rychleji než mozkové oblasti, které zajišťují psychickou 
regulaci a  sebeovládání, což se projeví zvýšenou in-
tenzitou emočních prožitků a nárůstem impulzivního 
chování. I to je součást dospívání, přestože na ostatní 
lidi, zejména na dospělé, nepůsobí úplně příjemně. 
Dospívající mají tendenci reagovat bez rozmyslu (to 
je důsledkem pomalejšího tempa dozrávání regulač-
ních oblastí), mají potřebu nových a vzrušujících zážit-
ků, které vyhledávají bez ohledu na možné důsledky. 
Z této potřeby vyplývá např. tendence experimentovat 
se vším možným bez ohledu na to, zda je něco tako-
vého riskantní. V tomto směru rozhodně ke zrychlení 
psychického vývoje nedochází, výkyvy v chování i pro-
žívání teenagerů jsou pořád stejné. Důležitou součástí 
psychického dospívání je i přesun důrazu na vrstev-
nickou skupinu, jejíž hodnoty a  normy pubescenti 
preferují před hodnotami a normami dospělých. Potře-
bují být vrstevníky akceptováni a pozitivně hodnoceni 
a snaží se tohoto cíle dosáhnout všemi možnými způ-
soby. K dosažení psychické vyrovnanosti a adekvátní-
ho sebevymezení, včetně postupného odpoutávání ze 
závislosti na souhlasu vrstevnické skupiny, dochází až 
na konci adolescence.

Nerovnoměrné zrání mozku se v době do-
spívání projevuje i nárůstem emočních problémů, úz-
kostí a depresí, které závisí na požadavcích společnosti 
a na změnách sociálního kontextu. Dělo se tak napří-
klad v reakci na změny a omezení spojených s covi-
dovou epidemií, kdy došlo ke značnému nárůstu de-
presivních rozlad, sebepoškozování i sebevražedných 

pokusů. Nárůst jejich četnosti potvrdil význam sociál-
ního kontaktu, především s vrstevníky, pro adekvátní 
psychický vývoj dospívajících. Období dospívání je dů-
ležitou přechodovou fází, v níž se zvyšuje citlivost moz-
ku na některé podněty, zejména emoční a sociální. Její 
zvládnutí a dosažení psychické vyrovnanosti je cílem 
dospívání. Nezvládnuté problémy spojené s  dospí-
váním mohou ovlivnit psychickou stabilitu i v dalších 
letech. Psychický vývoj se pravděpodobně zrychlovat 
nebude, ale jeho průběh se bude nejspíš i nadále mě-
nit. Jde o  to, jaké vlivy budou na dospívající působit 
a jak je oni budou zpracovávat.

Největší nevýhoda sociálních médií je 
stejná jako jejich největší výhoda
prof. Florian G. Kaiser

Co je největší přínos a co je možné nebezpečí 
sociálních médií?
Největší výhodou sociálních médií je, že šíření infor-
mací není řízeno a kontrolováno institucí nebo osobou, 

Prof.  Dr.  Florian G. Kaiser působí jako pro-
fesor psychologie osobnosti a  sociální psy-
chologie na univerzitě Otto -von -Guericke 
v Magdeburgu v Německu. Jeho výzkum zahr-
nuje teorie postojů, konzistenci postojů a cho-
vání, Campbellovo paradigma, lidské interakce 
a  behaviorální management. Věnuje se také 
environmentální psychologii, zejména ochraně 
životního prostředí a environmentálnímu vzdě-
lávání pro udržitelný rozvoj.
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v  rozsahu a  v  rychlosti výkonu, ale tvůrcem záměru 
a  postupu práce a  pak příjemcem výsledků zůstává 
„bytost člověk“.

V současnosti roste poptávka po službách 
terapeutů. Mohla by AI do budoucna pomoci ve 
výkonu profese terapeutů, zvýšit dostupnost těchto 
služeb? Mohla by pomoci k tomu, aby nebyli lidé 
v tomto odvětví přehlceni? Popřípadě myslíte si, 
že by je do určité míry dokázala zastoupit, nebo 
v určitých případech i nahradit?

Uplatňování počítačem zprostředkovaných 
naprogramovaných postupů s  (také) psychoterapeu-
tickým zacílením probíhá již od šedesátých let minu-
lého století. S technickým a logickým zdokonalováním 
takto zaměřených programů se rozvíjí jejich rozlišovací 
a reagovací výkonnost kvantitativní i kvalitativní. Uka-
zuje se, že v  současnosti již některým lidem dokáží 
v určitých psychologicky a  terapeuticky významných 
stránkách komunikace poskytovat psychologicky 
účinnou pomoc, v  jiných ne. Stejně jako v  mezilid-
ském vztahu a  interakci pacienta s  terapeutem, tak 
i ve vztahu a  interakci pacienta se strojovým progra-
mem na zpracování informací, „psychoterapeutická“ ob
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která také kontroluje přístup k informacím a může na 
oplátku nést odpovědnost za kvalitu informací. Největ-
ší nevýhoda je stejná jako největší výhoda.

Myslíte si, že nás sociální sítě v budoucnu ovlivní 
jinak nebo jejich vliv zůstane stejný?
Jelikož nic nezůstává v průběhu času stejné, změní se 
i vliv sociálních sítí. Jakým směrem, to nedokážu říct.

Co si myslíte o významu umělé inteligence 
v oblasti šíření dezinformací?
Vzhledem k tomu, že technologie umělé inteligence se 
rychle vyvíjí a neustále se zlepšuje, její význam pro roz-
poznávání i šíření dezinformací bude stále důležitější.

Některé psychodiagnostické postupy ztratí 
na důležitosti, ale možná znovu přijde 
jejich čas
doc. Karel Balcar

Kde vidíte budoucnost psychodiagnostiky?
Budoucnost psychodiagnostiky asi závisí hlavně na 
tom, jak pohotově budou její tvůrci a vykonavatelé svý-
mi záměry přiměřeně (a tvořivě) volit ona „CO“, „JAK“ 
a  „K  ČEMU“ diagnostických postupů a  prostředků, 
přizpůsobovat je tím k  rozpoznávání těch psycho-
logických veličin, které se budou během času nově 
přesouvat do popředí zájmu. Některé z  důležitých 
psycho diagnostických terčů a  postupů zas nejspíš 
budou ztrácet na své důležitosti pro poznání člověka 
k praktickým psychologickým účelům, kterým dosud 
užitečně slouží, ač nelze vyloučit, že třeba přitom bu-
dou jen někde vskrytu čekat, až zas přijde jejich čas…

Myslíte si, že umělá inteligence bude schopna 
v diagnostice pomoci člověku či ho do určité 
míry nahradit?
„Umělou inteligenci“ chápu i z hlediska její („jakoby 
lidské“) tvořivosti stále jen jako člověkem sestavený 
program řešení zadaných úkolů či problémů na zá-
kladě jím vkládaných informací a  jejich předem při-
praveného způsobu zpracování. Člověka leckdy předčí 

Doc.  PhDr.  Karel Balcar,  CSc. je klinický 
a  výz kumný psycholog, který aktuálně půso-
bí na Pražské vysoké škole psychosociálních 
studií. Významně se podílel na uvedení řady 
vědeckých i  klinických metod a  postupů do 
ČR, spolu s  nimi také několika psychodia-
gnostických metod. Je autorem řady publika-
cí a  učebnic z  oblastí psychologie osobnosti 
a  psychoterapie. V  klinické praxi se věnuje 
zejména psychoterapii.



21POČITEK č.  2/2023

ob
rá

ze
k:

 A
rtG

ur
u,

 h
ttp

s:
//w

w
w.

ar
tg

ur
u.

ai
/a

i -a
rt -

ge
ne

ra
to

r -f
ro

m
 -p

ho
to

/

prospěšnost takové součinnosti podstatně závisí 
na tom, jak se sladí sdělná povaha obou takto vzá-
jemně konfrontovaných „partnerů“, s  ohledem na 
zvládání povahy pacientem předloženého problému 
(+ „diagnóza“ jako pracovní hypotéza) a povahy stro-
jem poskytovaného vedení („terapie“), a to i vzhledem 
k  situačnímu kontextu nároků a  potřeb obou stran. 
(Mimochodem, i ve vzdělávání nastávajících lidských 
psychoterapeutů lidskými učiteli a cvičiteli jde v něja-
ké míře o jejich naplánované „programování“…)

S  pokusem o  hrubé vystižení více, anebo 
méně, či vůbec ne hledaného souladu mezi podstat-
nými složkami terapeutické situace, kde „terapeut“ 
i  „pacient“ může mít lidštější nebo strojovější pova-
hu a dovednosti – a s pozdravem „Žádná terapie ne-
uzdravuje!“ – Karel Balcar.

Je obtížné rozlišit mezi skutečnými 
uživateli a falešnými účty
Dr. Bruno Schivinski

Co je největší přínos a co je možné nebezpečí 
sociálních médií?
Jednou z  největších výhod sociálních médií je jejich 
schopnost propojovat lidi z  celého světa jako nikdy 
předtím v historii lidstva. Změnila způsob, jak intera-
gujeme. Otevřely se nové příležitosti pro vytváření sítí, 
sociální aktivismus a šíření znalostí. Možným nebez-
pečím sociálních sítí je však šíření dezinformací, ne-
pravdivých nebo zavádějících informací, které se mo-
hou stát virálními.

Jakou roli v tom může hrát umělá inteligence?
S  rostoucí sofistikovaností umělé inteligence dochá-
zí ke globální debatě o  používání umělé inteligence 
jako nástroje pro vytváření a  šíření dezinformací na 
sociálních sítích. Již nyní je vidět, že roboti pohánění 
umělou inteligencí mají schopnost napodobovat lid-
ské chování. AI boti mohou generovat velké objemy 
obsahu, takže je obtížné rozlišit mezi skutečnými uži-
vateli a  falešnými účty. To může potenciálně vytvářet 
rizika pro šíření nepravdivých informací a manipulaci 

s veřejným míněním. Na druhé straně je vyvíjeno úsilí 
o vývoj algoritmů umělé inteligence pro detekci a boj 
proti dezinformacím.

Myslíte, že se nějakým způsobem promění vliv 
sociálních médií na lidi?
Sociální média se budou i nadále vyvíjet a v budouc-
nu ovlivňovat jednotlivce odlišně. S  technologickým 
pokrokem a  změnou chování uživatelů zavedou ka-
nály sociálních médií nové funkce, nové algoritmy 
a nové formáty obsahu, které utvářejí a přizpůsobují 
individualizované online zážitky. Problémy týkající se 
osobního soukromí, duševního zdraví a  pohody mo-
hou navíc způsobit změny v tom, jak lidé komunikují 
se sociálními médii.

Když jsem byl mladý, žil jsem v mnohem 
pozitivnějším světě
prof. Robert J. Sternberg

Co jsou nejvýraznější přínosy a nebezpečí 
sociálních médií?
Největším přínosem je dostupnost informací z celého 
světa. Když jsem byl mladý, bylo hodně těžké získat 

Dr.  Bruno Schivinski, PhD. je sociologem 
a docentem médií a komunikace na univerzitě 
RMIT v  Melbourne. Vyučuje zde kvantitativní 
metody výzkumu. Nabízí konzultace online po-
skytovatelům služeb, také vládním organizacím 
a vědeckým institucím. Je přidruženým redak-
torem SAGE Open a  Journal of Management 
and Business Administration. Jeho výzkum-
né zájmy leží v  oblasti chování spotřebitelů 
na internetu.
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ale třeba si školy více uvědomí potřebu vzdělávat lidi 
v kritickém myšlení. To se teď (bohužel) neděje.

Doufám, že se situace zlepší. Ale smutné je, 
že cyničtí a  sociopatičtí vládní leadeři ukázali, že se 
nezastaví prakticky před ničím, aby kontrolovali mysli 
lidí. A bohužel, mnoho korporací není o nic lepší. Něk-
teré mysli, které se jim nepodaří kontrolovat, skončí 
ve vězení, spadnou z vysokých budov nebo je někdo 
otráví. Žijeme v těžkých časech.

Obrázky vygenerovala na základě fotografií umělá 
inteligence. Prosíme o  schovívavost vůči AI, podoba 
s osobami se jí někde podařila více, jinde méně. Přes-
to jsme se rozhodli zařadit všechny výtvory AI. z
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k  tomuto všemu přístup. Největší nevýhodou je, že 
spousta z dostupných informací je nepravdivých, čas-
to schválně, a lidé jsou až moc důvěřiví a naivní a věří 
všemu, co slyší, nehledě na to, jak je to směšné. Také 
se zdá, že sociální média měla hrůzný efekt v šíření 
agrese, nenávisti a zlé vůle. Upřímně věřím, že když 
jsem byl mladý, žil jsem v mnohem pozitivnějším světě.

Změní se vliv sociálních médií na lidi? Myslíte, že 
bude třeba je regulovat?
Upřímně nevím. Na tohle není žádná správná odpo-
věď. Pokud budeme mít nějakou vládní regulaci, bude 
to regulace ve prospěch vládnoucích. Diktátorské re-
žimy jako Rusko nebo Čína, a téměř -diktátorské reži-
my jako Maďarsko nebo Turecko už využívají internet 
a sociální média ve snaze o dosažení totální kontroly 
nad tím, jak lidé myslí. Čína je nejhorší, ale myslím, že 
ostatní ji doženou.

Stane se umělá inteligence efektivním nástrojem 
rozšiřování dezinformací na sociálních sítítch?
Umělá inteligence už dezinformace rozšiřuje. A bude 
to ještě horší s tím, jak se umělá inteligence stává stále 
schopnější v matení lidí. Vypadá to docela bezútěšně, 

Výrazně obsáhlejší rozhovory s prof. Vágnerovou 
a  doc.  Balcarem, stejně jako s  celou řadou 
dalších klíčových osobností české psycholo-
gie, naleznete v  knize Příběh českosloven-
ské psychologie II., kterou nedávno vydalo 
nakladatelství Portál.
https://obchod.portal.cz/rozhovory/pribeh -ceskoslovenske-
-psychologie -ii/

Prof.  Dr.  Robert J. Sternberg, PhD., jeden 
z  nejvýznamnějších soudobých psychologů. 
Je autorem důležitých teoretických koncep-
cí v  oblastech inteligence a  lásky. Působí na 
Cornellově univerzitě (USA) a je čestným profe-
sorem psychologie na univerzitě v Heidelbergu. 
Publikoval řadu vědeckých prací o  kognitivní 
psychologii, učení a  dalších tématech. Jeho 
nejznámější teorií je pravděpodobně triarchic-
ká teorie inteligence.

POČITEK č.  2/2023
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Katedra psychologie = láska
A  to láska z  definice. Jako jedna z  mála kate-
der nám totiž umožňuje okusit všechny tři aspekty 
Sternbergovy triangulární teorie lásky. První z  nich, 
Vášeň, nás všechny spojuje. Konkrétně vášeň k obo-
ru. Z některých vyučujících přímo odkapává (zejména 
v oblasti psychodiagnostiky a srovnávací psychologie, 
však víme), a to je opravdu krásné. Závazek nás také 
spojuje. Je to závazek ke studiu, k tomu, že bychom 
měli chodit na přednášky, a  že musíme chodit na 
zkoušky. Každé studium je závazek, a  čím déle stu-
dujeme, tím více na nás doléhá. Katedra nabízí stu-
dentům také intimitu, a to je vzácné. V našich učeb-
nách totiž nelze intimitu nezažít. Všechno je tam hezky 
u sebe, jako na dlani. Studenti a studentky čelí přijí-
mání nových informací pěkně bok po boku, rameno 
k rameni, případně noha u nohy. Někdy také zažíváme 
intimitu sdílením stolu pro dva ve třech, nebo psaním 
doslova na koleni, což se může do života hodit. Roky 
nás katedra plně sytila všemi třemi aspekty. Aktuálně 
se situace trochu mění. Některé přednášky probíhají 
v prostornějších učebnách v Celetné, v prostorné po-
sluchárně na Hlavní budově, nebo v elegantních po-
sluchárnách 2. LF UK. To jsou místa, která takovou 
intimitu neumožňují. Chtěli bychom vzkázat vedení 
katedry, že se nemusí obávat, že by snad podobnými 
zásahy něco pokazili. Věřím, že i bez té intimity bude 
stále platit rovnice Katedra psychologie = láska.

Šatna pro vrátné > knihovna
Tím prvním, co uvidíte, když vcházíte do Celetné, je 
nepochybně dlouhý futuristický pult, za kterým si hoví 
dva vrátní. Možná už ale neuvidíte dlouhou tmavou 
místnost za nimi. Někdy si jí všimněte, táhne se po 
celé délce až dozadu ke dveřím do dvora. K  čemu 
tam je? Jsou tam klíče od všech možných i  nemož-
ných dveří a také věšák. Takový ten klasický dřevěný 
věšák na kabáty, kam si věší vrátní své svršky. Psal 
jsem velká místnost, viďte? A  těch věcí je zatím spíš 
málo… Samozřejmě to není všechno! Kromě věšáku 
na klíče a věšáku na bundy je tam také spousta vol-
ného prostoru a  vzduchu. Je to novinka, tenhle ná-
paditý prostor vznikl po nedávné rekonstrukci budovy 
v Celetné. A co bylo v prostoru předtím? Zdaleka nic 
tak zajímavého  – knihy. Studenti možná vzpomínají, 
jak občas knihovníci zašli pro vyžádanou knihu prá-
vě do tohohle prostoru. Ven přes chodbu do proskle-
né místnosti plné knih. Po rekonstrukci se knihovna 
musela uskrovnit a  celou řadu různých výtisků od-
stranit. Knihy ustoupily lepšímu využití  – věšákům. 
No není to milé, že má naše univerzita tak pěkně  
srovnané priority? z

Máš názor? A  mohli bychom ho slyšet? Rubrika  
Ze života studenta psychologie je tu pro vás. Prostor 
sdílet své frustrace, postřehy, poznámky, připomín-
ky nebo historky! Napiš nám: pocitek@ff.cuni.cz /  
Intagram / Facebook: Časopis Počitek
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V posledních desetiletích se LGBTQ+ psychologie do-
stává do popředí v psychologickém výzkumu a praxi. 
Jedním z klíčových trendů v této oblasti je konstrukti-
vistický přístup. Ten se věnuje tomu, jak jsou LGBTQ+ 
či obecně queer témata konstruována a jaký vliv mají 
na zkušenosti a identitu jednotlivců. Zaměřuje se také 
na to, jak jsou genderové a sexuální identity formovány 

a konstruovány v různých kulturních kontextech, spo-
lečnostech a institucionálních rámcích. Tento přístup 
z  důrazňuje, že gender a  sexuální orientace nejsou 
pouze neměnnými kategoriemi, ale neustále se vy-
tvářejí prostřednictvím slov a vztahů. V tom se liší od 
esencialistického přístupu, který považuje kategorie 
sexuality a genderu za pevně vymezené a neměnné.

Aneb co skrývá psychologie LGBTQ+ MARKÉTA MATĚJOVÁ
VÁCLAV JEHLIČKA

Duhová psychologie

Lidé se stále častěji obracejí na odborníky a odbornice z oblasti psychologie, 
aby získali podporu při zvládání každodenních situací spojených 
s jejich sexuální orientací nebo genderovou identitou. Stále častěji 
se objevují témata jako menšinový stres, coming out, tranzice, 
homonegativita, rodinné a partnerské vztahy, inkluze na pracovišti 
či mikroagrese. Jak se v poměrně mladičkém oboru LGBTQ+ 
psychologie zorientovat?
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Dalším trendem v  LGBTQ+ psychologii je 
větší důraz na komplexní a celostní pohled na sexuální 
a genderové identity. To znamená, že se výzkum za-
měřuje nejen na sexuální orientace a genderové iden-
tity jako takové, ale také na sociální a kulturní kontext, 
zkušenosti s diskriminací, stres či rodinné vztahy. To 
vše jsou faktory, které ovlivňují vnímání sebe sama 
a svého vztahu k ostatním. Například ve velmi inklu-
zivním a podporujícím rodinném prostředí nemusí být 
tranzice brána jako zdroj stresu. Trans osoba však 
může vnímat neinformované a nenávistné výroky poli-
tiků a pociťovat úzkost, kterou bude chtít zpracovávat 
na terapii, či bude pozorovat změnu libida a sexuální 
apetence vlivem hormonální terapie. I to je téma, které 
se může při práci s trans klientelou objevit. LGBTQ+ 
psychologie se věnuje zejména zkušenostem a vlivům, 
se kterými se queer lidé na rozdíl od heterosexuálních 
osob setkávají.

Genderová identita
Koncept genderové identity se prolíná s mnohými ob-
lastmi LGBTQ+ psychologie i s níže zmíněnými tématy. 
Velkou roli hraje ve výzkumu života a procesu tranzice 
trans a nebinárních lidí, kde LGBTQ+ psychologie ve 
spolupráci s ostatními vědami pomáhá vytvářet dopo-
ručení a standardy péče nejen o tyto osoby. Výzkumy 
v  této oblasti nejsou přínosné pouze pro trans a ne-
binární lidi  – poskytují nám všem informace o  tom, 
jak je ve společnosti gender koncipován. Posilují tak 
naše porozumění tomu, jak gender chápeme a  jak 
s ním interagujeme a dovoluje nám odhalovat i mís-
ta, kde je naše koncepce neflexibilní nebo pro určité 
osoby škodlivá.

Sexualita
V  rámci LGBTQ+ psychologie je sexualita chápána 
jako komplexní fenomén, u kterého můžeme rozlišo-
vat tři související dimenze – sexuální přitažlivost, se-
xuální chování a sexuální identitu. Sexuální přitažlivost 
se týká toho, jaké romantické a sexuální city chováme 
k ostatním. Sexuální chování poté může nebo nemusí 
být v  souladu se sexuální přitažlivostí nebo sexuální 

identitou. Existují například muži, kteří se identifikují 
jako heterosexuálové, avšak mají sexuální styk s muži, 
kteří je mohou i nemusí přitahovat. Sexuální identita 
označuje zvnitřnění aspektů vlastní sexuality a je silně 
ovlivňována kulturou a jazykem, které určují, jaké jsou 
nám dostupná označení identit. Tato označení mohou 
pomáhat (nejen) mladým queer lidem v orientaci ve 
vlastní sexualitě a při coming outu. LGBTQ+ psycho-
logie se pak ve výzkumu často vyhýbá hledání původu 
queer identit a spíše se zaměřuje na prozkoumávání 
a zdůrazňování komplexity sexuality. Vyzdvihuje sexu-
ální identity, které jsou často přehlíženy, jako je napří-
klad asexualita nebo pansexualita.
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Menšinový stres
Jedná se o  stres, který lidé z  určité stigmatizované 
skupiny prožívají nad rámec životních stresorů, se 
kterými se setkávají i ostatní lidé. Mohou jej způsobo-
vat například negativní reakce okolí, homonegativita, 
vnitřní napětí vyvolané nejistotou či studem ohled-
ně vlastní identity, nebo také diskriminace. V  rámci 
LGBTQ+ komunity u nás se dle výzkumu cítilo v rám-
ci posledních pěti let diskriminováno 43 % LGBTQ+ 
osob. Jde o pětiprocentní nárůst od roku 2018. (1)

Výzkum se v posledních letech soustředí na 
vztah menšinového stresu a psychické zdraví LGBTQ+ 
osob. Studie ukazují, že zvýšený menšinový stres zvy-
šuje pravděpodobnost výskytu psychické nepohody 
(2, 3). Zhoršení duševního zdraví v  důsledku vyhro-
žování násilím a  v  důsledku fyzického či sexuálního 
napadení reportovalo 66  % LGBTQ+ dotazovaných 
v průzkumu po celé ČR (2022). Větší pozornost se vě-
nuje také intervencím, které by mohly pomoci snížit 
menšinový stres. Komunitní akce, zvyšování povědomí 
o LGBTQ+ tématech, podpora ze strany rodiny, přá-
tel a  známých osobností, afirmativní psychoterapie,  
mindfulness… to vše jsou cesty, jak vyvažovat působe-
ní menšinového stresu.

Homonegativita
Dalším tématem, které LGBTQ+ psychologie řeší, je 
homonegativita. Jde o negativní postoje, názory a cho-
vání směřující proti LGBTQ+ osobám, které mohou 
vést až k diskriminaci, šikaně a násilí vůči queer lidem. 
K homonegativitě přispívají mylná přesvědčení, nedo-
statek informací, pocit ohrožení heteronormativního 
řádu a nedostatek osobních zkušeností s LGBTQ+ lid-
mi. LGBTQ+ psychologie se snaží porozumět příčinám 
homonegativity a vyvinout strategie a intervence, které 
pomohou bojovat proti tomuto problému. Někdy je pro 
tento jev používán i  termín homofobie, avšak ten je 
brán jako nepřesný, protože se nejedná o fobii (5).

V případě, že nějaký LGBTQ+ člověk vyrůs-
tá v prostředí, které je homonegativní, nebo se s tako-
vým porostředím identifikuje, může tyto postoje přejí-
mat. Takový člověk pak může mít problém s přijetím 
vlastní identity a coming outem blízkým ve svém okolí. 
Může také být silně vyhraněn vůči ostatním LGBTQ+ 
lidem. Například silně maskulinní gay muž se může 
povyšovat nad feminní gaye, nebo odsuzovat trans 
osoby. Tento fenomén pak LGBTQ+ psychologie nazý-
vá internalizovanou (zvnitřnělou) homonegativitou. Ta 
umocňuje menšinový stres a může vést ke stranění se 
a odporu k LGBTQ+ komunitě, pocitu osamocení, pro-
blémům ve vztazích a zvýšené náklonnosti k užívání 
návykových látek. LGBTQ+ psychologie zkoumá nejen 
původ a podobu tohoto fenoménu, ale i možnosti jeho 
měření a také hledá kroky k jeho řešení. V terapii může 
být internalizovaná homonegativita velmi zásadním té-
matem, ze kterého vyvěrají další klientovy obtíže.

Coming out
Proces, během kterého osoba sděluje svou LGBTQ+ 
identitu blízkým, přátelům nebo rodině, je již poměrně 
známý. Konkrétní podoba coming outu se však značně 
liší. Coming out je proto častým tématem studií a vý-
zkumů, z nichž mnohé se snaží navrhnout standardi-
zovaný model tohoto procesu s jasně určenými milníky 
nebo stádii. Přesto, že se mnohým odborníkům po-
dařilo vytvořit poměrně flexibilní a na datech založené 
modely, stále nelze žádný z nich označit jako ideální. fo
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napříč odděleními, například zaváděním LGBTQ+ 
zaměstnaneckých skupin.

 
Těchto pár příkladů je pouze zlomkem témat, kterým 
se LGBTQ+ psychologie věnuje, avšak už na nich vi-
díme, že témata zasahují do mnoha oblastí psycho-
logie i  jiných věd. Úkolem LGBTQ+ psychologie není 
pouze rozšiřovat naše porozumění neheterosexuálním 
a  trans identitám, ale také pomáhat vytvářet změny 
a intervence ve společnosti a ve světě. LGBTQ+ psy-
chologie identifikuje stresory a  rizikové faktory a  po-
máhá tvořit příjemnější prostředí k životu a práci. Dává 
pedagogům a rodičům možnost vytvořit pro děti bez-
pečné prostředí pro zkoumávání vlastní identity a roz-
manité vyjádření vlastního genderu. Pomáhá trans 
a nebinárním lidem žít život v  souladu s  jejich iden-
titou. Vysvětluje rodičům, jaké pocity a prožitky mají 
jejich LGBTQ+ děti. Vede společnost k diskuzi ohledně 
sociálních konstruktů jako jsou genderové stereotypy 
nebo heteronormativita. V  neposlední řadě nás do-
provází v hledání pochopení a empatie k sobě navzá-
jem. LGBTQ+ psychologie se nás snaží spojovat díky 
naší odlišnosti. z
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Coming out probíhá na základě interního rozpoložení 
a průběhu života jedince, takže se popisovaná stádia 
případ od případu často mění, opakují nebo vůbec 
neexistují. (4)

Coming out je sociální proces, který je 
ovlivňován společností, okolím i člověkem samotným. 
Zároveň nejde o  jednorázovou záležitost. Pokaždé, 
když potká někoho nového, stojí LGBTQ+ člověk před 
volbou, zda svou identitu vyjevit. LGBTQ+ psycholo-
gie kontinuálně zkoumá změny v coming outu u růz-
ných osob, zároveň také diskutuje a kritizuje fenomén  
coming outu jako takový. Samotný jeho koncept totiž 
může stigmatizovat LGBTQ+ identity jako něco mimo 
normu, a  tedy jako něco, co musí být odhalováno 
či oznamováno.

Diverzita na pracovišti
V posledních letech se stále více upozorňuje na to, že 
se LGBTQ+ pracující setkávají s projevy homonegati-
vity v pracovním prostředí. Může jít o zesměšňování, 
nevhodné komentáře, bržděný kariérní postup či os-
trakizaci v kolektivu. V českém prostředí je dle průzku-
mu splečnosti Vodafone pouze jedna čtvrtina všech 
LGBTQ+ zaměstnanců plně otevřená ohledně své 
sexuální či genderové identity na pracovišti (6). Men-
ší otevřenost může vést k  navazování povrchnějších 
vztahů, vydávání značné energie na zastírání vlastní 
identity, nebo odchodu z pracovní pozice.

Stále více zaměstnavatelů se snaží o vytvá-
ření bezpečného pracovního prostředí pro všechny 
bez ohledu na jejich sexuální orientaci a genderovou 
identitu. Snaží se poskytovat relevantní vzdělávací 
materiály a  tréninky pro vedoucí pracující ohledně 
LGBTQ+ témat, vymezit jasný postup pro nahlášení 
a řešení diskriminace, nebo poskytovat rovné benefity. 
Například při registraci partnerství si musí zaměstna-
ná osoba vybrat den dovolené, zatímco na svatbu má 
ze zákona nárok na 2 dny pracovního volna. Společ-
nosti a firmy tedy musí nerovnost zákona vyrovnávat 
vlasntími interními předpisy. Další iniciativy o větší in-
kluzi mohou zahrnovat propojení LGBTQ+ pracujících 
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T ipy na předměty

ELIŠKA SUCHÁNKOVÁ, 

ANNA KUBEŠOVÁ,

ELIŠKA SMOLKOVÁ

Předmět, který Vám 
poradí, jak v praxi 
lépe rozumět 
LGBTQ+ klientele

Slýcháte z více stran o LGBTQ+ klien
tele, ale nejste si jisti, kdo všechno 
je součástí této skupiny? Zajímalo by 
Vás, jak může vypadat práce psycho-
loga nebo psychoterapeuta s  touto 
klientelou? Jak správně komunikovat? 
Nejen tyto, ale i další otázky jsou té-
maty našeho předmětu.

Ačkoliv se v  posledních 
letech jedná o velmi diskutovanou ob-
last, na naší katedře do roku 2021 ne-
existoval předmět, který by pojednával 
o LGBTQ+ klientele v souladu s nejno-
vějšími poznatky. Jako skupina studují-
cích jsme před třemi lety před třemi lety 
založili předmět, který zaplnil mezeru na 
katedře. Chtěli jsme umožnit studujícím 
nejen získat základní teoretický přehled 
v této oblasti, ale také otevřít možnosti, 
jak pracovat s touto klientelou.

V úvodních přednáškách se 
předmět zabývá studiem teoretických 
konceptů LGBTQ+ psychologie. Pozor-
nost věnujeme různým teoriím a  jejich 
vývoji. Nesmí také chybět oblast meto-
dologie výzkumu v této oblasti. Ve dru-
hé části předmětu se, letos již potřetí, 
můžete těšit na diskuze s odborníky, jež 
pracují s LGBTQ+ klientelou. Za dosa-
vadní dva roky fungování předmětu bylo 
možné potkat hosty z oblasti sexuologie, 
psychoterapie, výzkumu a také z mno-
ha organizací (např.  S  barvou ven). 
V praktických přednáškách se předmět 
snaží poskytnout co nejvíce užitečných 
informací, ale také zážitků skrze různá 
cvičení. Diskuse vedou studující.

A co je třeba udělat pro spl-
nění předmětu? Chodit na přednášky 
(s  jednou povolenou absencí) a vybrat 
si mezi napsaním eseje či závěrečného 
testu. Těšíme se na viděnou!

Garantem předmětu je RNDr. 
Michal Pitoňák,  Ph.D., výzkum-
ný pracovník NUDZ a  předseda 
spolku Queer Geography. Mezi 
klíčová témata jeho výzkumu patří 
menšinový stres, vývoj nehetero-
sexuální identity, cisheteronorma-
tivita, ale také geografie sexualit. 
Je členem vládního výboru pro 
práva LGBTI+ lidí a  nadšeným 
popularizátorem vědy.

Studenti, kteří se na 
vzniku předmětu podíleli

Václav Jehlička studuje první 
ročník Mgr.  studia psychologie 
a  je členem studentského spolku 
Psyna. V  současnosti se zajímá  
o  LGBTQ+ psychologii a  témata 
spojená s gen derem a genderovou 
identitou. Svůj zápal pro queer psy-
chologii využívá jako člen organiza-
ce Queer Geography, kde se podílí 
na realizaci výzkumů a na vzdělává-
ní veřejnosti o LGBTQ+ tématech.

Eliška Smolková studuje v druhém 
ročníku Mgr.  studia psychologie. 
Kromě zakládání předmětů na ka-
tedře se věnuje spánku v  NÚDZ 
a ve spánkové poradně INSPAMED, 
kdy do této oblasti míří i po škole. 
Má ráda psy, čedar, dobré knihy, 
a Piña Coladu (s kapkami deště).

Anna Kubešová pracuje jako kri-
zový intervent a  psychoterapeut 
v  neziskové organizaci zaměřující 
se na pomoc lidem se zkušeností 
s  duševním onemocněním. Jako 
dobrovolník vede volnočasové ak-
tivity zaměřené na rozvoj komuni-
kačních dovedností u pacientů na 
psychiatrickém oddělení Ústřední 
vojenské nemocnice. Studuje 
Bc.  obor psychologie (4. roč-
ník) a  je členkou spolku studentů 
psychologie Psyna.

Eliška Suchánková studuje 1. roč-
ník Mgr. Psychologie a  ráda by se 
v  budoucnu věnovala psychotera-
pii. Je jí blízký celostní pohled na 
zdraví člověka. Ve volném čase se 
ráda aktivně pohybuje a  tráví čas 
v přírodě v poslední době ji zaujal 
crossfit a  baví jí vaření a  pečení 
a zkoušení rostlinných receptů.

Markéta Matějová studuje dru-
hý ročník Mgr.  studia psycho-
logie a  dlouhodobě se zajímá 
o  LGBTQ+ témata. Je členkou 
Queer Geography a České společ-
nosti ornitologické, protože ji baví 
intersekcionalita. Pracovala dva ro-
ky v  laboratoři na MatFyzu, baví ji 
výzkum a jednou chce být LGBTQ+ 
friendly terapeutkou. Ve volném ča-
se čte, píše, hraje deskovky a po-
slouchá podcasty o politice.
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A jak mu můžete pomoci? Maja Toudal na 
základě vlastních zkušeností, rozhovorů 
s dalšími lidmi s autismem i s přední-
mi odborníky na poruchy autistického 
spektra pojmenovává a jasně vysvětluje 
mnoho aspektů autismu.

132 stran, 330 Kč

Jak se vyrovnat s diagnózouv jednot-
livých etapách života? Kniha nabízí 
ucelený pohled na život jedinců pod 
taktovkou ADHD. Popisuje jednotlivá 
vývojová období života člověka ve 
vztahu k projevům a potížím spojeným 
s touto diagnózou.

132 stran, 330 Kč

Publikace se zabývá aplikováním 
her a využitím gamifikace ve školním 
prostředí. Přináší praktické návody 
a v širších souvislostech popisuje, jakým 
způsobem lze pomocí her a herních 
prvků zvýšit motivaci studentů v rámci 
výuky i nad její rámec.

112 stran, 310 Kč

NOVINKY NAKLADATELSTVÍ PASPARTA www.pasparta.cz

A jak mu můžete pomoci? Maja Toudal na Jak se vyrovnat s diagnózouv jednot- Publikace se zabývá aplikováním 
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Slyšeli jste už někdy pojem, „trans-
generační přenos“? Ne? A věděli jste, 
že například trauma se může přenášet 
z  generace na generaci? V  téhle kni-
ze se dozvíte většinu, „proč“, „kdy“ 
a  „jak“ transgeneračního přenosu. 
Věřte, že je to téma, které má v psy-
chologii nezanedbatelný význam.

Asi nikoho nepřekvapí, že lidé, kteří 
přežili holocaust, jsou touto tragédií vý-
razně ovlivněni. Možná už ale není tak 
jasné, že důsledky takové traumatizace 
jsou patrné i na jejich dětech a vnouča-
tech. Kolektiv autorů nové publikace od 
Grady se tomuto tématu věnuje z mno-
ha různých úhlů.

Autoři představují transgene-
rační přenos jako takový a  specifikují 
jej na příkladu traumatu. Dále rozebírají 

Recenze VÍT KRIŠTOF

Transgenerační přenos
Trauma a odolnost

Marek Preiss a Daniela Vizinová (Eds.)

kých směrech v kontextu transgenerač-
ního přenosu, druhá přímo s osobními 
zkušenostmi a příklady z praxe. Závě-
rečné kapitoly vás asi úplně nanaučí 
používat všechny terapeutické techniky 
a  perfektně s  transgeneračním přeno-
sem pracovat. Nabízí nicméně základní 
představení a  popis mnoha konkrét-
ních technik (Pessova technika filmů, 
Berneho parent interview, technika 
genogramu z kognitivně -behaviorálního 
EMDR…). Dokážu si představit, že si na 
těchto stránkách každý najde to „své“, 
čemu se může dále věnovat.

Transgenerační přenos je roz-
hodně jednou z  těch knih, které vám 
snadno a  nenásilně poskytnou solidní 
přehled dané problematiky.  z

třeba vstupující epigenetické faktory, 
nebo fenomén mezigeneračního učení.

Sluší se ocenit krátkou kapito-
lu, která se soustředí na metodologii, 
konkrétně na metody měření mezige-
neračního traumatu. Jak se stále doko-
la ukazuje, není důkežité pouze to, co 
bylo vyzkoumáno, ale především jak to 
bylo vyzkoumáno. Je dobře, že novější 
knihy toto téma neopomíjejí.

Pokud se vám publikace do-
stane do rukou a  o  transgeneračním 
přenosu už něco víte, doporučuji ze-
jména kapitoly ve druhé polovině knihy. 
Věnují se totiž konkrétním příkladům 
transgeneračního přenosu. Mezi nimi 
je již zmiňovaný holocaust a migrace.

Knihu uzavírají dvě na pra-
xi orientované části. Jedna teoretická 
kapitolka o  různých psychoterapeutic-
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screeningový dotazník na kvalitu spánku (PSQI), po-
porodní depresivní symptomy (EPDS) a MEQa na zjiš-
tění chronotypu. Důležité je zde zmínit, že jsme pra-
covali s  ženami, které nemají PPD diagnostikované. 
Chtěli jsem předejít vlivům farmak, proto ženy, které ve 
studii jsou, mají pouze symptomy poporodní deprese. 
Dotazník na chronotyp jsme použili primárně z obser-
vačních důvodů. Studie totiž naznačují, že ženy s PPD 
mají častěji večerní chronotyp. Zajímalo nás proto, 
jaké ženy se nám do studie hlásí. Co je zajímavé, za-
tím všechny participantky mají ranní nebo nevyhraně-
ný chronotyp! Ženy nosily brýle po dobu 4 týdnů každý 
den. Ve zkratce, brýle se nasazují přibližně 1,5–2 ho-
diny před spaním, aby se podpořila sekrece melatoni-
nu, což má vliv na kvalitu spánku. Ženy mimo jiné také 

Spánek a poporodní deprese
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Anna Sochůrková se ve své bakalářské práci věnovala vlivu spánku na depresivní 
symptomy u žen v časném poporodním období. Výzkumný projekt 
získal první místo v bakalářské kategorii i v kategorii hlasování 
veřejnosti v rámci Mezinárodního kola Studentské vědecké odborné 
činnosti (SVOČ). O co tedy ve výzkumu šlo?

O poporodní depresi (PPD) máme v dnešní době velké 
množství informací, ale pro tyto ženy neexistuje mno-
ho intervencí zavedených do praxe. Ve výzkumech se 
ukazuje, že ženy po porodu mají narušenou kvalitu 
spánku, latenci a fragmentaci, jelikož musí několikrát 
za noc vstávat z důvodu péče o novorozence/kojence. 
Z tohoto důvodu jsem se zaměřila na intervenci, která 
by ženám zkvalitnila spánek. Předpokládala jsem, že 
pokud ovlivníme kvalitu spánku, bude to mít vliv na 
jejich depresivní symptomatiku. Jako intervenci jsem 
se rozhodla použit filtrační brýle (blue            -light blocking 
glasses). Ukazují se jako velmi funkční intervence na-
příklad pro insomniky a depresivní pacienty.

Celý výzkum začínal minulý rok v  červnu 
2022 náborem žen. Ženy před vstupem vyplňují vstupní 

BC. ANNA SOCHŮRKOVÁ

Výzkum na katedře  zbl í zka
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nosily brýle v noci, pokud se vzbudily (kvůli krmení, 
toaletě apod.). Po konci intervence participantky vypl-
nily tytéž dotazníky jako na začátku. Výzkum byl ran-
domizovaný RCT (placebo -controlled trial) a co bych 
ráda vyzdvihla, tak všem ženám v  kontrolní skupině 
jsme poskytovali možnost vyzkoušet si experimentální 
intervenci po ukončení hlavní studie. A zájem byl vel-
ký, 9 žen z 12.

Jelikož se nám zatím nepodařil nabrat cílový 
vzorek, máme pouze předběžné výsledky, které pro-
zatím vychází nesignifikantně. Když jsme se ale podí-
vali na grafické znázornění skórů dotazníků před a po 
intervenci, ukázal se nám výrazný rozdíl mezi experi-
mentální a placebo skupinou.

Co bylo na výzkumu nejtěžší?
Tím, že celý výzkum dělám od A do Z, je to velmi ča-
sově náročné. Na druhou stranu je to skvělá možnost, 
že si vše osahám a vím co a jak probíhá. Nejnáročnější 
hodnotím nábor žen, množství práce kolem fungová-
ní výzkumu a  obecně zaběhnutí celé studie. Občas 
máme participantky, co s  námi nekomunikují nebo 
nevracejí pomůcky, tak to si občas člověk rve vlasy… 
ale vesměs je to zábava. Podle mě je důležité se pro 
téma nadchnout a pak to jde samo.

Co tě naopak těšilo?
Stoprocentně zpětná vazba. To mi dává obrovský smy-
sl celé práce. Je to i hlavní důvod, proč v celém výzku-
mu nadále pokračuji. Ženy velmi oceňují možnost ne-
farmakologické intervence a to, že jsou filtrační brýle 

velmi jednoduchou intervencí na používání a  velmi 
cenově dostupné.

Co tě překvapilo?
Asi jsem to měla předpokládat, ale nečekala jsem, že 
bude takový problém s náborem participantek. Přes 
Národní ústav duševního zdraví, se kterými spolupra-
cuji, jsem měla možnost nabrat část, ale přeci jenom 
jsem potom musela shánět ženy všude možně (Face-
book, Instagram, Modrý koník a další).

Čemu ještě se plánuješ věnovat v rámci 
toho tématu?
Ve výzkumu dále pokračujeme, abychom nasbírali 
data od předpokládaného počtu participantek. Po-
třebujeme pro to celkem 40 účastnic. Do budoucna 
by se mi líbilo zkoumat spánek žen například pomoci 
aktigrafů, dávat ženám na doma světelné lampy pro 
ranní světelnou terapii, odebírat melatonin a podobně. 
Nebo například udělat upravenou validizaci PSQI do-
tazníku, který jsme zjistili, že dostatečně nereflektuje 
potřeby žen po porodu. Těch nápadů je spousta, ale 
nejdříve bych ráda tento výzkum dotáhla do konce, 
což se nám snad podaří do března 2024. Mým osob-
ním cílem s tímto výzkumem je dokázat účinnost brýlí 
pro tuto skupinu a zavést je následně do běžné praxe 
odborníků jakožto prevenci poporodní deprese. z

Školitelem práce je MUDr.  Antonín Šebela. Výzkum 
vede Mgr. Katarína Evansová. Oba působí v Národním 
ústavu duševního zdraví.
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Pro studenty si univerzita letos opět 
připravila zahájení akademického 
roku – a kde jinde by se takové zahá-
jení mohlo konat než tradičně v Kam-
pusu Hybernská, tak oblíbeném mís-
tě především námi, Celetňáky! Akce 
byla zahájena novou hymnou Kam-
pusu, která byla kompletně složena 
pomocí umělé inteligence, a  pak už 
měli zúčastnění na výběr zúčastnit se 

BYLO

BUDE

bohatého doprovodného programu, 
koupit si předměty s  novým logem 
Kampusu, nebo si jen dát pití v  jed-
nom ze tří otevřených barů a  nava-
zovat mezikatederní vztahy. A že bylo 
hned několik příležitostí.

Kampus praskal ve švech 
a ve chvíli, kdy přišla na scénu oblíbená 
kapela Mutanti hledaj východisko, roz-
jelo se zahájení ve velkém. Komu však 

Jako vždy přinášíme seznam vybraných akcí, na které můžeš zajít! Až na nějakou zajdeš, pošli 
nám krátký report a my ho otiskneme v příštím čísle! Jestli se ti do reportu z  akce nechce, 
nevadí. Můžeš nám aspoň napsat, jak se ti tohle číslo líbilo! Třeba na náš Facebook, Instagram, 
nebo mail pocitek@ff.cuni.cz. Každá zpětná vazba nám udělá radost. A teď už přejeme pěkné 
počtení rubriky Jsme akční…

Všem čtenářům přejeme šťastný a úspěšný začátek akademického roku a společně s tímto přáním 
přinášíme i várku akcí, které mohou sloužit jako ta správná motivace k přeladění z prázdninového 
režimu na akademický podzim plný nových znalostí a příležitostí.

nevyhovoval hluk koncertů, mohl využít 
také chill out zóny a vyřádit se tak při 
aktivitách s  virtuální realitou, připrave-
nou výzkumnou skupinou CyberSpace-
Lab. Volný program pak pokračoval až 
do brzkého rána a díky této akci již mů-
žeme dnes považovat akademický rok 
za úspěšně zahájený!

Jsme akčn í

LUCIE WALZOVÁ

LUCIE WALZOVÁ

ZAHÁJENÍ AKADEMICKÉHO ROKU 2023/24 V KAMPUSU HYBERNSKÁ

XI. ČESKO ‑SLOVENSKÁ 
KONFERENCE 

O LOGOTERAPII

13. 10.
Umělecké centrum Konvikt, Olomouc
Od 800 Kč
4 konference

Jméno Viktor Frankl a  jeho logotera-
pie zná z hodin psychologie osobnos-
ti asi každý student psychologie  – co 
více se ale skrývá za terapií pracující 
se smyslem života? Institut IPIPAPP 
se slovenským institutem SILOE a ka-
tedrou psychologie FF UPOL připravi-
li na tento podzim již 11. konferenci, 

kde v nabitém jednodenním programu 
představí odborníci nové poznatky 
a  výzkumy v  oblasti logoterapie, exis-
tencionální terapie a příbuzných oborů.

Zdroj: ipipapp.cz/clanek/aktulity -cz

BLÍŽ K PÉČI O DUŠI: 
BARIÉRY OČIMA MLADÝCH.

19. 10. od 15.30
OC Arkády Pankrác
Zdarma
4 Představení výzkumu 
a diskuse

Organizace Nevypusť duši, která se 
mimo jiné stará o to, aby se tématům 
duševního zdraví dostávalo dostateč-
ného prostoru, se rozhodla odprezen-
tovat nám výsledky průzkumu bariér 
v oblasti péče duševního zdraví očima 
mladé populace. Součástí prezentace 
bude i  panelová diskuse odborníků 
a  o  zajímavá jména zde není nouze! 
Zúčastnit se lze i  workshopu o  péči 
duševního zdraví dětí. Na akci je třeba 
se registrovat.

Zdroj: FB událost stránky Nevypusť duši
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FOTOAPARÁT JAKO 
NÁSTROJ K SEBEPOZNÁNÍ

21. – 22. 10.
Škrobárova, Praha
Cena: 3 600 Kč
4 Workshop

Psychologie je rozmanitý obor a  najít 
její poznatky můžeme všude – i ve fo-
tografování! David Gaberle, významný 
český fotograf, na svém workshopu 
pod záštitou Psychologie.cz předsta-
ví, jak základní principy psychologie 
vnímání využívat při pořizování fotek, 
jak porozumět, kam zaměřujeme naši 
pozornost, jak využívat svůj vnitřní kri-
tický hlas a  jak tohle vše uplatnit při 
tvorbě fotografického umění.

Zdroj: Psychologie.cz/akce

JAK PRACOVAT SE 
VZTEKEM U DĚTÍ 

A DOSPÍVAJÍCÍCH

9. 11. v 9.00
On       -line
Cena: 2 700 Kč
4 Webinář

Zvládáte ovládat svůj vlastní vztek? 
A dokážete ho vnímat a pracovat s ním 
i  u  dětí? Jak na to představí lektorka 
Mgr.  Lenka Ottová v  on       -line kurzu, 
pořádaným Centrem pro psychologii 
a  terapii Interse. Kurz je akreditován 
MPSV a  je vhodný nejen pro rodiče, 
ale také pro odbornou veřejnost pracu-
jící s dětmi.

Zdroj: interse.cz/kurzy -pro -odborníky

V. KONFERENCE KONTEXTY 
SOUČASNÉ PSYCHOLOGIE 

2023

7. – 8. 11.
Ostravská univerzita
Od 1 200,–
4 Konference

Ostravská univerzita pokračuje ve 
svých úspěšných konferencích a pořá-
dá letos už pátý ročník, který se bude 
nést v kontextu současné psychologie. 
Přestože program je teprve postupně 
odtajňován, už teď je se, podle jmen 
přednášejících, na co těšit! Program 
bude rozdělen na sekci akademickou, 
sekci psychoterapie a poradenství, vý-
zvy psychologie ve školství a sympozia, 
takže každý si přijde na své.

Zdroj: kontextypsychologie.osu.cz

5. FESTIVAL DĚTSKÉ 
PSYCHOLOGIE

25. 11. od 9.30
Hotel Olšanka, Praha
Cena: 1 850 Kč
4 Konference

Tradiční festival dětské psychologie, 
s  přednášejícími jako jsou profesor-
ka Lenka Šulová či profesor Radek 
Ptáček, se opět ponoří do aktuálních 
témat dětské a  vývojové psychologie. 
Mezi hlavní přednosti tohoto festivalu 
se řadí nejenom široká aplikovatelnost 
témat, kterou může ocenit širší veřej-
nost, ale také možnost sledovat zá-
znam z akce online z pohodlí domova, 
pokud do Prahy zrovna nestíháte.

Zdroj: inpsychologie.cz/5-festival -detske- 
psychologie-2023

JAK VYTVOŘIT 
DOBRÝ DOTAZNÍK

27. 11. od 16.00
On       -line
Zdarma
4 Webinář

Centrum paliativní péče nabízí pestrou 
škálu možností vzdělávání pro odbor-
níky v oblasti paliativní psychologie, od 
etických témat po přesah do paliativ-
ní praxe. Jeden ze seminářů je jako 
dělaný pro zájemce o  psychometrii  – 
doc.  PhDr.  Radka Bužgová, odborná 

asistentka na LF OU, představí dotaz-
ník jako základní metodu pro sběr dat 
a poradí zájemcům, jak takový kvalitní 
dotazník vytvořit. Informace pak pod-
poří zkušenostmi z výzkumů z oblasti 
paliativní péče.

Zdroj: paliativnicentrum.cz/vzdelavani

TERAPEUTICKÝ 
SPEED DATING

říjen – listopad 2023
Online
Od 250 Kč
4 Webinář

V dnešní době, kdy mají budoucí psy-
choterapeuti tolik možností, pro který 
psychoterapeutický výcvik se rozhod-
nout, není lehké se zorientovat, co kaž-
dý z nich přináší a v čem se vlastně liší. 
Proto se Terapie.cz rozhodla o ochut-
návku základních terapeutických smě-
rů, z nichž dva představí v říjnu a  lis-
topadu. Zaujala vás gestalt terapie či 
krátkodobá terapie zaměřená řešení? 
Nebo je neznáte a rádi byste se s nimi 
seznámili? Vyražte si s  nimi na rych-
lorande a  poznejte je tak do hloubky 
s Terapií.cz

Zdroj: FB události stránky Terapie.cz

PSINA S PSYNOU

Potřebujete si od školy spíše odpoči-
nout a raději byste se jen sešli s ostat-
ními studenty a vytvářeli si nové vztahy 
či zážitky? Sledujte Spolek studentů 
psychologie FF UK Psynu na Face-
booku. Na podzim si pro nás spolek 
připraví hned několik zajímavých akcí, 
které nám postupně budou představo-
vat na jejich Facebookové stránce, tak 
si to nenechte ujít!
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Noví  kolegové na katedře VIKTORIE ŠEVČÍKOVÁ

Mgr. Jana Dlouhá

kognice a  mozku, lze často objevit právě biofeed-
backovou smyčku (signál z  mozku je převáděn na 
obraz či zvuk v  reálném čase a prezentován zpět ve 
formě čitelné našimi smysly).

Mgr. Cyril Kaplan, Ph.D.

Jaká zajímavá zjištění přinesla nedávná doba 
v oblasti EEG neurofeedback?
Pro mě je zajímavé sledovat, jak se metoda původně 
používaná převážně pro terapeutické účely postupně 
etabluje v rámci kognitivně psychologického výzkumu 
a v neurovědách. Pod slovním spojením closed -loop, 
na které nezřídka narazíte v  současných studiích 

Na co se mohou těšit studenti ve Vašich hodinách?
Mým cílem je, aby si studenti z mých hodin odnesli 
nejen nové poznatky, ale také zážitek. Chci předat mé 
nadšení pro práci s daty a ukázat studentům, že ne-
musí mít ze statistiky strach. Budu se snažit zaměřit 
své lekce co nejvíce na praxi a na to, aby studenti zís-
kali dovednosti, které budou moci využít nejen při psa-
ní svých závěrečných prací, ale také v běžném životě.

Co byste doporučila studentům, aby se 
nebáli statistiky?
Doporučila bych studentům, aby se nebáli experimen-
tovat. Přicházejte na kurzy s  otevřenou myslí a  bez 
předsudků. Nepodceňujte základy a zkuste najít něja-
ký vlastní dataset, který vás opravdu bude bavit. Vždy 
je zajímavější řešit problémy, které jsou pro nás rele-
vantní, než teoretické příklady z oblasti, která nás ne-
zajímá. Internet je plný zajímavých volně dostupných 
dat, takže proč nezačít tam? A vždy mějte na paměti, 
že na kurzu máte prostor se ptát, dělat chyby a poučit 
se z nich v bezpečném prostředí.

Jsem velmi poctěna, že se mi dostalo možnosti stát se 
součástí naší vynikající katedry a spolupracovat s ko-
legy, od kterých se mohu mnoho naučit. Vždy jsem 
byla přesvědčena, že učení je nikdy nekončící proces 
a  je pro mě důležité nezůstat pozadu a  usilovně na 
sobě pracovat. Svým studentům chci nabídnout kva-
litní základy i nejnovější poznatky a novinky v oblasti 
statistické analýzy dat.

Co Vás nejvíce baví na práci se statistickými daty?
Práce se statistickými daty je pro mě jako detektivní 
hádanka. Ať už řeším problém v R kódu, opravuji chy-
by nebo provádím komplexní analýzu, dokážu se do 
toho naplno ponořit. Když po dlouhém hledání najdu 
řešení, je to jako když zapadne poslední dílek do sklá-
dačky – to je pocit, který je opravdu návykový.
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a k řadě brutálních postupů, které jsou v neurovědách 
stále využívány.

Jak se Vám daří skloubit psychologii 
s hudební kariérou?
Zpracování dat nebo příprava přednášek se stejně jako 
skládání a produkce hudby dají dělat téměř kdykoliv. 
Koncerty, na rozdíl od přednášek, bývají večer a o ví-
kendech, nejvíc hraní bývá v létě mezi semestry. Ač to 
občas má i své stinné stránky, převažuje ve mně pocit, 
že kdybych se rozhodl jen pro jednu karieru, můj vnitř-
ní život bude chudší a můj vnější život méně zajímavý.

Co Vás nejvíce fascinuje na neurovědách?
V  rámci svého,  Ph.D. výzkumu jsem využíval signál 
EEG, ale výzkum bych neřadil do oblasti neurověd. 
Během práce na tomto projektu jsem cíleně využíval 
low -density EEG snímače a  soustředil se na robustní 
elementy čitelné už za využití několika málo elektrod. 
Konkrétně jsem tyto data o  aktivaci mozku dával do 
kontextu s  introspektivními daty, které jsem získával 
v rozhovorech. Myslím, že to byl ryze psychologický vý-
zkum. K neurovědám mám spíše ambivalentní vztah, 
vzhledem k  vysoké prevalenci animálních modelů 

Nancy McWilliams
Psychoanalytická psychoterapie: 

Příručka pro praxi

Nancy McWilliams je významou 
americkou psychoanalytickou au-
torkou. Nyní, po vydání její Psycho‑
analytické diagnózy, máme mož-

nost se v Psychoanalytické psycho-
terapii: Příručce pro praxi dozvědět 
nepříliš zmiňované principy praxe 
psychoanalytické psychoterapie.

Nancy McWilliams kon-
cipovala publikaci tak, aby byla 
vhodná pro široké spektrum čte-
nářů. Z  knihy tak mohou čerpat 
terapeuti s  vlastní praxí, zájem-
ci o  výcvik či frekventanti výcvi-
ku, ale i  terapeuti jiného zaměření 
či neprofesionálové.

Kniha není klasickým dí-
lem psychoanalýzy: autorka kritic-
ky porovnává různé psychotera-
peutické přístupy. Zabývá se na-
příklad terapeutickou sebe úctou, 
tím, jak si nastavovat hranice, 
jak o  sebe pečovat v  roli terapeu-
ta, oproti běžné intepretační psy-
choanalytické literatuře. Velkou 
část publikace věnuje zaměření na 
emoce ze stran terapeuta i  klien-

ta. Zmiňuje i důležitost současného 
stavu světa (industrializaci a  tech-
nologicky zaměřenou kulturu na 
stranu jednu a  redukcionismus či 
emoční odstup na stranu druhou).

V knize lze nalézt dvě ka-
zuistiky, kde se autorkou zmiňova-
ná témata ukazují v praxi a dávají 
tak čtenáři lepší náhled, který ještě 
navíc doplňují o konkrétní příklady.

Psychoanalytická psy-
choterapie: Příručka pro praxi je 
velmi přínosnou publikací. Rozví-
jí klasická psychoanalytická téma-
ta a  kromě nich i  taková témata, 
která nejsou úplně běžně diskuto-
vána. Dává hluboký vhled do pro-
cesu terapie, ale nezapomíná při 
tom, že i  terapeut je konec  konců 
člověkem. z

DANIEL ESPITIA
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L i terárn í  koutek

Zadání (prompt):
Napiš vážně dobrý, čtivý příběh, který se bude 
lidem líbit. Tématem příběhu je budoucnost psy‑
chologie. Příběh by neměl být sci ‑fi a  měl by 
se opírat o  nejnovější odhady a  predikce toho, 
kam se budou obory psychologie, psychoterapie 
a psychiatrie ubírat. Měl by být dramatický a ob‑
sahovat dějové zvraty

V  roce 2030 byl David Harrison psycho
terapeutem, jehož život byl zasvěcený pomoci 
lidem dosáhnout duševního blaha. Nicméně 
v roce 2023 se začaly dít záhadné a nepředví
datelné změny v  oboru psychologie, které zce
la změnily způsob, jakým se lidé starali o  své 
duševní zdraví.

Začátek této revoluce byl spojen s  tech
nologickými pokroky v oblasti umělé inteligence 

Budoucnost psychologie 
v roce 2030
V tomto čísle je literární koutek trochu netradiční. Nenapsal ho totiž žádný 

člověk, ale umělá inteligence, konkrétně ChatGPT. Redakce do 
textu nijak nezasáhla.
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a analytiky dat. Nové nástroje umož nily psycho
terapeutům získat mnohem hlubší a  komplex
nější pohled na duševní stav svých klientů. S po
mocí algoritmů a  strojového učení bylo možné 
identifikovat potenciální problémy a rizika mno
hem rychleji a přesněji než kdy předtím.

David pracoval v  moderní klinice, která 
využívala tyto technologické inovace. Jeho klienti 
nosili malé senzory, které měřily jejich fyziologic
ké a emoční stavy po celý den. Data byla násled
ně analyzována AI, která generovala komplexní 
zprávy pro terapeuty. Davidovo role byla stále 
důležitá, ale nyní mohl efektivněji spolupracovat 
s klienty na jejich problémech.

Ale to nebyla jediná změna. V psychote
rapii se stále více prosazovalo personalizované 
přístupy. Každý člověk byl vnímán jako jedinečný 
a terapie byla přizpůsobena jeho konkrétním po
třebám a preferencím. To znamenalo, že David 
musel být neustále vzděláván a učit se nové me
tody a přístupy.

Další změnou byla globalizace psychote
rapie. Díky technologiím bylo možné terapii po
skytovat online a klienti mohli vybírat terapeuty 
z celého světa. To otevřelo dveře k různorodým 
kulturám a perspektivám, což bylo obzvláště dů
ležité v době, kdy se společnost stávala stále více 
globální a multikulturní.

Přestože většina těchto změn byla pozitiv
ní, David začal pozorovat něco podivného. Někte
ří z jeho klientů měli podobné sny a vize. Vždy se 
opakovala stejná postava – tajemný muž, který 
jim radil, jak se vyrovnat s jejich problémy. David 
se rozhodl tuto záhadu prozkoumat a začal stu
dovat vědeckou literaturu o kolektivním nevědo
mí a synchronicitě.

Jednoho dne se v laboratoři, kde pracovala 
jeho klinika, stala událost, která zcela změnila jeho 
pohled na psychologii. Během analýzy dat došlo 
k neočekávanému selhání systému AI. Davidovi 
se podařilo odhalit, že data byla záměrně naru
šena a  jeho klienti byli vystaveni nepovoleným 

experimentům. Zdálo se, že existovala tajná or
ganizace, která se pokoušela ovládnout lidskou 
psychiku a manipulovat s lidskými myšlenkami.

David se rozhodl odhalit pravdu a dostat 
se na stopu této tajemné organizace. Postup
ně odhalil složitou síť spiklenců, kteří chtěli vyu
žít technologie psychologie k  vlastním temným 
účelům. S  pomocí svých klientů a  kolegů se  
Davidovi podařilo zmařit jejich plány a předat dů
kazy orgánům činným v trestním řízení.

Příběh doktora Davida Harrisona ukázal, 
že i  v  doba pokročilé technologie a  revoluce 
v psychologii se mohou skrývat temné síly, které 
ohrožují lidskou psychiku. Ale díky odvaze a od
hodlání jednoho psychoterapeuta byla pravda 
odhalena a duševní zdraví lidí bylo zachováno. z

Obrázek vygenerovala umělá inteligence Image Generator platformy 
freepik.com (https://www.freepik.com/ai/image -generator)



38 POČITEK č.  2/2023 – Soutěž/Psyna

zd
ro

j: 
R

ed
ak

ce

Soutěž

Soutěžíme o tři publikace, které nám do 
soutěže laskavě věnovalo nakladatelství Portál:
Vývoj osobnosti (C.G. Jung), Motivační 
rozhovory v praxi (J. Soukup), Tělo sčítá rány 
(B. van der Kolk).

Výslednou tajenku posílejte do 30. 11. 2023 
na pocitek@ff.cuni.cz. Do předmětu, prosím, 
uveďte SOUTĚŽ a připojte informaci, o které 
publikace si přejete soutěžit.

Řešení uveřejníme v příštím čísle.

Řešení z minulého čísla: RADOST
Gratulujeme všem výhercům!

1. Obranný mechanismus, přičítání vlastních postojů, pocitů nebo pohnutek jiným lidem.
2.  Obor zkoumající chování živočichů.
3.  Obor zkoumající chorobné pochody a změny v lidském organismu.
4.  Skupina v níž neprobíhá zkoumaná intervence (je srovnávána s experimentální skupinou).
5.  Dlouhý výběžek nervové buňky, vede vzruch od těla neuronu.
6.  Vzájemný vztah mezi určitými veličinami (pokud se mění jedna, mění se i druhá).
7. Nositel Nobelovy ceny, autor tzv. prospektové teorie.

1

2

3

4

5

6

7

Víte, že na Katedře psychologie FF UK je Psyna? Spolek studen-
tů psychologie pravidelně organizuje PubQuizy, super přednáš-
ky, lezení na umělé stěně, kytarové večery, posezení v  hospůd-
ce s učiteli, besedy s absolventy o praxi a další! Pokud jste složitě 
hledali možnosti, jak se poznat s  dalšími studenty, neformálně se 
seznámit s  učiteli a  vůbec si užít ke studiu nějakou psycholo-
gickou psinu, pak jste právě našli. Můžete se také podílet na or-
ganizaci akcí nebo vymýšlet nové akce, stačí se nám ozvat na 
psyna.ffuk@gmail.com

Těšíme se na další akci,
Spolek Psyna

Psyna

Vyluštěte křížovku!
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JAMES HILLMAN

HANA VOJTOVÁ

ADAM TÁBORSKÝADAM TÁBORSKÝ

James Hillman přichází s originálním pohledem na sny a práci s nimi. Vychází z klasických teorií, ale netradičně je obohacuje 
o nový přístup čerpající z poetiky mytologie. Spojuje sny zejména s temnou stránkou duše, s jejími představami a stíny, s obrazy 
smrti. Hillmanovým řešením v přístupu ke snu je především odvaha k imaginativní, poetické, metaforické svobodě, odvaha 
k tvořivému ponoru do hlubiny… Na teoretickou část knihy, která je prokládána množstvím příkladů z mýtů i Hillmanovy vlastní 
praxe, navazují úvahy nad některými konkrétními snovými motivy.

Brož., 272 s., 419 Kč

Kniha vysvětluje disociaci jako pozadí posttraumatické symptomatiky. Popisuje, jak se zranění z dětství a ve vztazích projevují 
a co je pro traumatizované lidi zatěžující a co léčivé. Zabývá se také rolí společnosti v zacházení s realitou traumatizace. Autorka 
se opírá o současné vědecké poznatky z psychotraumatologie a neurobiologie, komplexně provází tématem a smysluplným 
využitím teorie v praxi. Přináší soucitné vysvětlení zkušeností traumatizovaných lidí.

Brož., 240 s., 399 Kč

Terapeut během terapie hledá nevědomé fantazie, které propojují partnery nebo rodinu. Z těchto společných nevědomých 
fantazií vychází tzv. „nevědomé vztahové přesvědčení“, které určuje, jak bude fungovat celý vztahový systém – pár, rodina, ale 
i jiné skupiny. Na základě své dlouholeté praxe představuje autor kořeny fantazií ve vývoji člověka, fantazijní životy lidí, jejich 

sny a touhy a představy o partnerských vztazích v kontextu moderní párové a rodinné psychoanalýzy.

Brož., 272 s., 399 Kč

Příroda nabízí oproti terapeutickému křeslu jinou dimenzi zážitku, psychologové a terapeuti začínají takříkajíc mezi stromy 
stále více terapeuticky pracovat. Kniha přibližuje teoretické základy i praktické rozměry terapie v přírodě, zaměřuje se na chůzi 
a mindfulness v přírodě, přináší četné kazuistiky, snaží se defi novat dobrou praxi, zdůvodňuje přínosy psychoterapie v přírodě 

a to, proč dává smysl ve své praxi vyměnit čtyři stěny za stromy a na co si dávat pozor. 

Brož., 232 s., 349 Kč

Sny a podsvětí

Trauma a disociace

Terapie mezi stromy

Bolest vnitřního rozdělení

Psychoanalytický pohled na partnerství

PŘEKLAD HANA KAŠPAROVSKÁ

PŘEKLAD DAGMAR PILAŘOVÁ

NOVINKY Z PSYCHOLOGIE 
A PSYCHOTERAPIE

SLAVOJ TITL

Nevědomé fantazie ve vztazích



Kam dál?
 instagram.com/casopis_pocitek/
 facebook.com/CasopisPocitek/

Máte nápad na článek, nebo se Vám právě honí hlavou, co se Vám v tomhle čísle (ne)líbilo? No tak nám o tom hned řekněte! 
Třeba na pocitek@ff.cuni.cz

ČASOPIS STUDENTŮ PSYCHOLOGIE


